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Жем�орларды замен жаза ла�анда аяушылы� болмау керек. 
Соны ішінде м�лкін тәркілеу жа�ы елімізде әлсіз болып т�р. Осы 
кемшілік оларды жазасын т�рлі жолдармен тез �теп шы�ып, 
одан әрі шал�ып �мір с�руіне м�мкіндік беріп отыр. Сарапшылар 
оны �а тадатуды тиімді жолдарын �сы нады. 6

ҮШ РЕТ 
ШЕГІНГЕН ЖОБА

Ресми мәлімет бойынша, Қазақстанда 
қазіргі уақытта 104 мұнай-газ компаниясы 
295 кен орнын игеріп жатыр. Алайда 
соның ішінде тек үшеуі аса ірі саналады. 
Атап айтқанда, дүниежүзінде бар қырық 
шақты ғана жаһандық «супергигант» 
(supergiant) кен орны қатарына кіретін 
Теңіз, Қарашығанақ және Қашаған 
республикада %ндірілетін бүкіл қара 
алтынның 60-70%-ын береді. 

Соның ішінде Теңіз кен орны бі-
рінші болып, қарқынды %ндіріле 
бас тады. Бұрынғы билік мұны – 
«ғасыр жобасы», ал 1992 жылы оған 
тартылған америкалық «Шеврон» 
компаниясын – Қазақстанның шетелдік 
ірі инвесторларының тұңғышы деп 
мақтан тұтты. Енді ше?

Энергетика министрлігінің мәлі-
метінше, Теңіз жобасы түгесілуге таяды, 
тиісінше, ондағы «Келешек кеңею 
жобасы» (ККЖ) – осы аса ірі жобаның 

аяқтау сатысы саналады. Алып кен 
орнындағы мұнай %ндірісін арттыру 
үшін қос жоба – аталған ККЖ және 
«сағалық қысымды басқару жобасы» 
(СҚБЖ) қолға алынды. 2022 жылы 
әріптестер жобаның жаңартылған құны 
мен графигін мақұлдаған еді. Сонда 
ККЖ-ның жалпы құны 46,7 миллиард 
долларды құраған. Жұмыстың жалпы 
ілгерілеуі 98,8%-ға бағаланды.

(Жалғасы 3-бетте)

ТЕҢІЗДЕН ТАМШЫ 
ҚАЗАҚҚА БҰЙЫРА МА?

ШҰБАТТАН 
ШИПАЛЫ СУСЫН 
ЖАСАҒАН

АГРОӨНЕРКӘСІПТІ 
ДАМЫТУ – 
БАСТЫ НАЗАРДА
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Елімізде �неркәсіп кешенін дамыту – басты 
мәселені бірі. Президент $асым-Жомарт То�аев 
ауыл мен агро�неркәсіп ке шен ін дамыту мәсе-
лелері ж�ніндегі кеесте ауыл хал�ыны 85%-ы 
т�ратын тірек ауылдар ды дамыту аса �ажет екен-
дігін атап �ткен болатын. 

Атыраулы� �алымны �ант диабетіне шал-
ды��ан нау�астар�а арнал�ан ши палы сусыны �н-
діріске шы�ады. +нім Ма�ыстау облысында ор-
налас �ан AGARGAN ЖШС мен «1ылым �орыны» 
бірлесе �аржыландыруыны нәтижесінде �ндіріске 
шы�арылатын болады.

$азіргі �о�амда �атерлі ісік �аупі �ршіп барады. 2сіресе, экологиялы� ахуалы ас�ын�ан Сыр �ірінде 
онкологиялы� ауруларды к�рсеткіші о нәтиже бермей т�р.

ҮНДЕМЕС АУРУ ҮМІТТІ ҮЗІП ТҰР

ЖЕМҚОРЛАРҒАЖЕМҚОРЛАРҒА  
КЕШІРІМ БОЛМАУЫ КЕРЕК 

$аза�станда Теіз кен орнында�ы «Келешек кеею жобасыны» шы�ыны 50 миллиард доллар�а 
жуы�тап �алды. Бастап�ыда шетелдік инвестор оны ��ны 12 миллиард доллардай �ана болатынына 
сендірген. Салдарынан, сарапшыларды айтуынша, б�л кен орнынан �осымша �ндірілетін 
м�найды бәрі оны шы�ынын �теуге �ана жетуі м�мкін. 

ПРЕЗИДЕНТ БОАО 
АЗИЯ ФОРУМЫНА 
ҚАТЫСАДЫ

Мемлекет басшысы $асым-Жомарт То�аев Боао Азия 
форумыны сессиясына �атысу �шін 28-29 наурыз к�ндері 
$ытай Халы� Республикасына ж�мыс сапарымен барады. Б�л 
туралы  А�орданы баспас�з �ызметі хабарлады. 

Президент бұл елде Боао Азия форумының сессиясына қатысады.
Сондай-ақ ҚХР басшылығымен халықаралық ұйымдардың және 

Қытайдың ірі компанияның жетекшіcімен бірқатар кездесу %ткізеді деп 
жоспарланып отыр. 

15 наурызда 
Мем лекет басшысы 
$асым-Жомарт 
То�аевты т�р-
а  �алы�ымен Атырау 
�а ласында Bлтты� 
��рылтайды �шінші 
отырысы �ткен 
болатын. Биыл�ы 
жиында жалпы�лтты� 
��ндылы�тар, елдік 
сана, мемлекеттік 
м�дде жайында 
к�бірек мәселе 
�оз�алып, �сыныс-
пікірлер тал�ы�а 
салынды. Осы орайда 
Ахмет Байт�рсын�лы атында�ы Тіл білімі институтыны 
директоры, Bлтты� ��рылтайды м�шесі  Анар 
Фазылжанды әгімеге тарт�ан едік.  

– Анар Мұратқызы, таяуда �ткен Ұлттық құрылтайдың үшінші 
отырысында Президент Қасым-Жомарт Тоқаев мемлекеттік идео-
логияны орнықтыруда  зиялы қауымның, ғалымдардың айрықша р�л 
атқаратынын айтты. Осыған қатысты ойыңызды білсек деп едік?

– Cткен құрылтайда Президент біздің қоғамымыздың рухани 
саламаттылығын сақтау үшін қажетті аса маңызды мәселелерді 
к%терді. Оның ішінде есірткіге, лудоманияға қарсы, жас%спірімдер 
арасындағы әлімжеттік, отбасындағы қатыгездікпен күрес сияқты 
қоғамды мазалап отырған мәселелер бар. Бұлардың барлығының 
шешімі жалпыұлттық құндылықтарды нығайту мен күшейтуде 
жатыр. Енді осы «жалпыұлттық құндылықтар дегеніміз не?» деген 
сауалға тілтанушы к%зқарасы тұрғысынан нақты, бейнелі жауап 
беруге тырысып к%рейік. Мәселен, б%лмеге үлкен кісі кіріп келді 
делік, егер сіз т%рде отырсаңыз, орныңызды бересіз. Сізді мұндай 
әрекет, қимыл-қозғалысқа итермелеп тұрған не? Ол – қазақ тіліндегі 
«т%р» деген с%здің мағынасын білуіңіз, астарындағы мазмұнды 
түсінуіңіз. Егер қазақ тілін, ондағы «т%р» деген с%здің мағынасын, 
т%рде жасы үлкен, қадірлі ақсақалдың отыратыны туралы мәліметті 
білмесеңіз, онда сіз мұндай қимыл-қозғалыстарды жасамайтын 
едіңіз. Яғни, бұл жердегі жасы үлкен кісіні сыйлау, құрметтеу деген 
құндылықты қазақ халқы «т%р», «ақсақал», «үлкенге т%рден орын 
беру», «т%рде отыру» сияқты тағы басқа осындай тілдік бірліктердің 
мазмұнына сақтап қойған.

(Жалғасы 5-бетте)

ҰЛТТЫҚ ҚҰНДЫЛЫҚТЫ 
ТІЛІМІЗДЕН ІЗДЕГЕН ЖӨН

Анар ФАЗЫЛЖАН:
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Мәжіліс Спикері �з с�зін жуырда 
Мәскеу облысында болған террорлық 
шабуылға байланысты Ресей халқына 
к�ңіл айтудан бастады.

Ерлан Қошанов Парламентаралық 
Одақ Ассамблеясында с�йлеген с�зінде 
«Парламенттік дипломатия: бейбіт-
шілік пен �зара түсіністік жолында 
бай ланыс орнату» атты кездесу тақы-
рыбының �зектілігі айрықша екенін 
атап �тті. 

– Президент Қасым-Жомарт Тоқаев-
тың басшылығымен Қазақстан орнықты 
дамуға және бүкіл адамзаттың үйлесімді 
болашағын қалыптастыруға �з үлесін 
қосып келеді. Оған, әсіресе соңғы жыл-
дары елімізде жүргізіліп жат қан ауқым-
ды саяси реформалар айқын дәлел. Қазір 
демократиялық ел, әділетті Қазақстан 
құру үшін барлық жағдай жасалған. 
Бұл – бейбітшілік пен �ркен деудің кепі-
лі. Қазақстан Парламенті де бұл жұмысқа 
белсене атсалысуда. Бұдан б�лек, елі-
міздің ядролық, химиялық және био-
логия лық қаруға қарсы бастамаларын, 
тұрақты түрде �ткізіліп келетін 2лемдік 
және дәстүрлі  діндер к�шбасшыларының 
съездерін ерекше атап �туге болады, –  
деді Ерлан Қоша нов.  

Мәжіліс Т�рағасы БҰҰ-ның тұрақ-
ты даму мақсаттарын ілгерілетуге бүкіл 
әлем парламенттерінің қатысуының 
маңыздылығына назар аударып, Алма-
ты да Орталық Азия мен Ауғанстан үшін 
БҰ Ұ-ның Орнықты даму ж�ніндегі 
�ңірлік орталығын құру бағытындағы 
жоспарлары туралы айтты. Сондай-ақ 
Орталық Азия елдері әйелдерінің диа-
логі мен TechnoWomen Central Asia 
қоғамдастығы алаңдарында �ткізілетін 
гендерлік жұмысқа жеке тоқталды.

– Депутаттар халықаралық жанжал-
дар дың алдын алу және оларды реттеу 
үшін парламенттік дипломатия тетік-
терін қолдану маңызды екенін құптай ды. 
Жақында біз Парламентте Қазақ станның 
бітімгершілік контингентін Голан 
асуларына жіберу ж�ніндегі шешімді 
мақұлдадық. Бұл – Біріккен Ұлттар 
Ұйымының мандаты бойынша біздің 
бітімгерлеріміздің алғашқы дер бес 
миссиясы. Бұл Қазақстанның жа һан дық 
қауіпсіздік пен тұрақтылыққа қосқан 
үлесі деп білеміз, – деді Ерлан Қошанов.

Мәжіліс Т�рағасы халықаралық 
к�лік-логистика ынтымақтастығын 
да мыту ж�нінде ұсыныс айтып, Қазақ-
стан бүкіл Еуразия құрлығы бойынша 
трансконтиненталдық тасымалдарды 
әртараптандыру бағытында тынымсыз 
жұмыс істеп жатқанына назар аударды. 
Осы орайда, Орта дәліздің нақты 
құқықтық режимін құрудың маңызы 
ерекше.

Мәжіліс Спикері азық-түлік қауіп-
сіз дігі ж�ніндегі Ислам ұйымының 
жұ мысын мысал ете отырып, азық-
түлік қауіпсіздігі мәселелеріне мән 
берді. Су ресурстарын тиімді пайдалану 
туралы айта келе, Мәжіліс Т�рағасы 
Қазақстан мен Франция Президент-
терінің бастамасымен Нью-Йоркте One 
Water саммиті �тетінін және 2026 жылы 
Қазақстан Біріккен Ұлттар Ұйымы 
аясында Eңірлік климаттық саммит 
�ткізуді жоспарлап отырғанын айтты. 

Парламентаралық Одақ Ассамблея-
сы аясында Ерлан Қошанов Парламент-
ара лық Одақтың Т�райымы Ту́лия 
Аксонмен кездесті. Кездесудің басты 
тақырыбы Қазақстан Парламентінің 
Парламентаралық Одақпен �зара іс-
әрекетін нығайту болды, оның жұмы-
сына Мәжіліс депутаттары белсене 
қатысуда.

– Саяси, экономикалық және гума-
ни тарлық байланыстарға жәрдемдесу 
ү ш і н п а р л а мен т т і к  д и п лом а т и я 
әлеуетін пайдалану – еліміздің Сыртқы 
саясат тұжырымдамасы басымдығының 
бірі. Біздің еліміз жаһандық және �ңір-
лік деңгейде бейбітшілікті, қауіпсіздік 
пен орнықты дамуды қамтамасыз етуде 
белсенді позиция ұстанады және оған 
елеулі үлес қосып отыр, – деді Мәжіліс 
Т�рағасы. 

Eз кезегінде, Парламентаралық 
Одақ басшысы к лиматтың �згеруі, 

демократия және адам құқықтары, 
бейбітшілік пен қауіпсіздік, гендерлік 
теңдік, жастардың белсенділігі мен ор-
нықты даму сияқты бағыттар бойынша 
Парламентаралық Одақ Ассамблея сы-
ның құрамындағы қазақстандық депу-
таттардың нәтижелі жұмысын атап 
�тті. 

2ңгіме соңында Ерлан Қошанов 
Ту́лия Аксонды Қазақстанға ресми 
сапармен келіп, 2025 жылы �тетін 
2лемдік және дәстүрлі діндер лидерлері 
Съезіне қатысуға шақырды.  

Парламентаралық Одақ Ассамблея-
сының алаңында Мәжіліс Т�рағасы 
Египет Араб Республикасы Eкілдер 
Пала тасының спикері Ханафи Дже-
балимен және Пәкістан Ислам Респуб-
ликасы Ұл т тық Ассамблеясының 
т�рағасы Сардар Садикпен кездесулер 
�тк ізді. Ерлан Қошанов шетелдік 
әріптестеріне Қазақстанда жүргізіліп 
жатқан реформалар туралы мәлімет 
беріп, олармен парламентаралық дип-
ломатия бағытындағы ықпал дастық-
тың жолдарын талқылады.

Женева дағы Парламентара лық 
Одақ Ассамблеясының ж ұмысына 

ұйым ға мүше 150-ден астам елдің деле-
гат тары қатысты. Мәжіліс депутаттары 
негізгі сессиядан басқа тұрақты коми  -
теттердің, Азия парламенттік ассам-
блея сының үйлестіру кездесуіне, па-
нель дік пікірталастарға, сондай-ақ 
әйел-парламентшілер мен жас депутат-
тардың форумдарына қатысты. Бұл 
сес сияда 2023 жылы Луандада Бейбіт-
шілік және халықаралық қауіпсіздік 
мәселелері ж�ніндегі тұрақты коми тет-
тің үш жылға т�рағасы болып сайланған 
Мәжіліс депутаты Айгүл Құспан �з 
міндетін атқаруға кірісті.

Мәжіліс Т�рағасы Ерлан Қошанов тың 
Швейцария конфедерациясына ресми 
сапары аясында Бернде Швей цария 
Федералды Жиналысы Ұлттық кеңесінің 
т�рағасы Эрик Нузбаумермен және 
Швейцария конфедерациясының фе-
дерал ды кеңесшісі, Сыртқы істер минис-
трі Иньяцио Кассиспен кездесуі �тті.

Федералды жиналыстың Ұлттық 
кеңесі нің т�рағасымен кездесуде Ерлан 
Қошанов Эрик Нузбаумерге Швей-
царияға ресми сапармен шақырғаны 
үшін алғыс айтты. Мәжіліс Спикері 
Швейцария Қазақстанның Еуропадағы 
маңызды саяси және экономикалық 
серіктесі екенін атап �тті.

– Қазақстан Президенті Қасым-
Жомарт Тоқаевтың Швейцарияға 2021 
жылғы қарашадағы алғашқы ресми 
сапары екіжақты қарым-қатынасымыз-
дың жаңа тарауын ашты. 2021 жылғы 
тамызда Қ азақстанға Швейцари я 
Феде ралды Жиналысы Ұлттық кеңесі-
нің т�рағасы ресми сапармен келді. 
Біздің бүгінгі сапарымыз екі ел арасын-
дағы парламентаралық диалогті нығай-
туға септігін тигізеді деп ойлаймыз, – 
деді Мәжіліс Т�рағасы. 

Ерла н Қоша нов �з әрі п т есі не             
Пре зидент реформалары туралы айтып 

бер ді. Ол сондай-ақ VIII шақырылым-
дағы к�п партиялы Мәжіліс жұмысы, 
оның ішінде қабылданған жаңа заңдар 
туралы мәлімет берді.

Мәжіліс Спикері қазақстандық 
тарап тың Швейцариямен құқықтық 
са ладағы ынтымақтастықты дамытуға 
ниеті туралы айтты.

Тараптар достық топтары, комитет-
тер мен партиялық фракциялар ара-
сын дағы �зара ықпалдастықты одан әрі 
дамыту жолдарын талқылады. Сондай-
ақ сауда-экономика, к�лік-логистика, 
экология, білім беру мен ғылым сала-
ларында серіктестікті қолдау мәселе-
леріне ерекше назар аударды.

Eз кезегінде Эрик Нузбаумер Қазақ-
станда жүріліп жатқан реформалардың 
маңыздылығын атап �тті. Сонымен 
қатар парламентаралық байланыстарды 
тереңдетуге дайын екенін жеткізіп, 
достық топтарының жұмысын белсене 
жалғастыруға мүдделі екенін айтты.

Сондай-ақ Швейцария Федералды 
Жиналысы Ұлттық кеңесінің т�рағасы 
екіжақты ынтымақтастық мәселелерін 
одан әрі дамыт у ға деп у тат тардың 
атсалысатынына назар аударды.

Кездесу соңында Ерлан Қошанов 
швейцариялық швинген балуандарын 
(«қазақ күресіне» ұқсас күрестің ұлттық 
түрі) Астанада �тетін V Дүниежүзілік 
к�шпенділер ойындарына қатысуға 
шақырды.

Швейцария конфедерациясының 
Сыртқы істер министрі Иньяцио Кас-
сиспен кездесуде Мәжіліс Т�рағасы 
Қа зақ стан мен Швейцарияның әріптес-
тігі �зара құрмет, достық және сенім 
рухында, оның ішінде парламенттер 
бағыты бойынша нығаятынына сенім 
білдірді.

Тараптар елдер арасындағы эконо-
мика лық байланыстарды дамыту жа-
йын да талқылады.

– Қазақстандық нарық – бірлескен 
инвестициялық жобаларды іске асыру 
үшін тиімді бастапқы алаң. Біз Швей-
цариямен ерекше жетістікке жеткен 
салаларда тығыз ынтымақтастық орна-
ту ға мүдделіміз. Ол – энергетика, қазба 
байлықтарын қайта �ңдеу, фарма-
цевтика, машина және аспап жасау, 
туризм және қаржылық қызмет к�рсету 
салалары. Қазақстан бизнес жүргізу 
үшін оңтайлы жағдаймен қамтамасыз 
етуге дайын, – деді Ерлан Қошанов.

Мәжіліс Спикері Швейцария тара-
пы ның халықаралық аренадағы Қазақ-
станның бастамаларын қолдауын жо-
ғары бағалайтынын және БҰҰ алаңын-
да кандидатураларды �зара қолдау бо-
йынша ынтымақтасудың жоғары дең-
гейін атап �тті. 

Тараптар Қазақстан азаматтары 
үшін Шенген аймағының визалық 
режимін жеңілдету және қылмыстық 
істер бойынша құқықтық к�мек туралы 
�зара түсіністік ж�нінде меморандум 
жасасу мәселелері бойынша да пікір 
алмасты.

ПАРЛАМЕНТАРАЛЫҚ 
ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ ДАМИ БЕРМЕК

Мәжіліс Т�ра�асы Ерлан �ошанов баста�ан �аза#стан Парламентіні' делегациясы Женевада �ткен 
Парламентаралы# Ода#ты' 148-ші Ассамблеясыны' кезекті отырысына #атысты.

«Мемлекет басшысының тапсырма-
сына сәйкес, Қазақстан Респуб лика-
сының ауылдық аумақтарын дамы-
тудың 2023-2027 жылдарға арналған 
тұжырымдамасына шекара маңындағы 
аумақтарды дамыту ж�ніндегі жекелеген 
б�лімді енгізу бойынша �згерістер мен 
толықтырулар енгізілді. Атап айтқанда, 
әлеуметтік және инженерлік инфра-
құрылымды дамыту, шекара маңындағы 
аумақтардың республикалық және 
жергілікті маңызы бар жолдарын салу, 
реконструкциялау және ж�ндеу, шекара 
маңындағы елді мекендердің тұрғын-
дарына бизнес-бастамаларды, оның 
ішінде ауыл шаруашылығы саласын-
дағы бастамаларды қолдауға гранттар 
беру, туризмді және трансшекаралық 
туристік маршруттарды дамыту үшін 
жағдайлар жасау және тағы басқа бір-

қатар іс-шара к�зделген», – деді О.Бек-
тенов. Сондай-ақ аталған шекараларда 
автомобиль �ткізу пункттерін жаңғырту 
және техникалық жарақтандыру бо-
йын ша жұмыстар жүргізілуде. «Ауыл 
– ел бесігі» бағдарламасының аясында 
шекара маңындағы ауылдарда әлеу-
меттік және инженерлік инфрақұры-
лым ды дамытуға ерекше к�ңіл б�лінеді. 
«Мәселен, 2019-2023 жылдары респуб-
ликалық бюджет қаражатынан 108,8 
млрд теңге сомаға әлеуметтік және 
инженерлік инфрақұрылым объекті-
лерін салу, реконструкциялау және ж�н-
деу бойынша 1 795 жоба іске асы рыл ды. 
Ал 2024 жылы 170 жобаны іске асыруға 
36,6 млрд теңге б�лінді. Бұл «Ауыл – ел 
бесігі» бағдарламасын жалпы қаржы-
ландырудың 20 пайыздан астамын 
құрайды», – деді Үкімет бас шысы.

ЕҢБЕК ӨТІЛІН 
ЕСЕПТЕУДІҢ ӨЗГЕШЕ 
НОРМАСЫ

Экстремалды таби�и-климатты# жа�дайлары бар шал�ай шекара 

ма'ында�ы аудан т>р�ындарыны' е'бек �тілі �згеше есептелмек. Ол @шін 

жала#ы�а @стемеа#ы #осу және е'бек �тілін есептеуді' ерекше 

нормаларын енгізу мәселесі пысы#талып жатыр. Б>л туралы Премьер-

Министр Олжас Бектенов сенаторлар�а жауабында мәлімдеген. 

Орталық коммуникациялар қыз ме  тін де �ткен д�ңгелек үстел бары сында Ауыл 
шаруашылығы вице-ми нистрі Ербол Тасжүреков осылай деп мәлімдеді. 

– Мал шаруашылығы саласына бе ріл ген микрокредиттер жалпы несие нің 79 
пайызын құрайды. Не сиенің 4,1 пайызы �сімдік шаруа шылы ғына, 16,9 пайызы ауыл 
шаруа шылы ғына жат пайтын бизнес түрле ріне бағытталды. Қаражаттың негізгі 
б�лігі Жамбыл, Түр кістан, Ақт�бе және Алматы облыс тарына үлестірілді, – деді ол.

Айта кету керек, аталған облыстарда табысы ең т�менгі күнк�ріс деңгейінен 
т�мен отбасының ең к�п саны тір келген.  

Вице-министрдің мәліметінше, «Ауыл аманаты» бағдарламасының ережесіне 
сәйкес, жылдық 2,5% сыйа қы м�лшерлемесі бойынша 5 жылға дейінгі мерзімге 
микрокредит беру к�зделген. Мал шаруашылығы сала сын дағы жобалар үшін 
микрокредит 7 жылға дейін беріледі. Микрокредит тің ең жоғары сомасы 2,5 мың 
АЕК-ке тең. 

Бұдан б�лек, Ауыл шаруашылығы министрлігі «Акцепт» еншілес ком-
паниясымен бірлесіп, «Ауыл аманаты» бағдарламасы бойынша микро кредит теудің 
ақпараттық жүйесін әзірлеген. Ол кредит алу үшін электрондық �ті нім беруге 
мүмкіндік береді. Ведомство �кілінің айтуынша, аталған жүйе Жам был облысында 
іске қосылған. Жа қын арада Ақт�бе және Алматы об лыстарында енгізіледі.

Ұлағат БЕКБОЛАТ

МАЛ ӨСІРУГЕ –
АРНАЙЫ НЕСИЕ 

Мемлекет басшысыны' тапсырмасына сәйкес былтырдан бастап  
«Ауыл аманаты» ба�дарламасы ж@зеге асырыла бастады.  Ша�ын 
несиелеу ба�дарламасына �тініш білдірген ауыл т>р�андарыны' к�бісі 
мал шаруашылы�ын дамыту�а #ызы�ушылы# танытып отыр.
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�йткенмен, Теңіз кен орнына 
қа    тыс ты 2033 жылға дейін контракт 
бе кіт    кен инвестор «Келешек кеңею 
жо  ба   сын» ККЖ тағы қымбаттатты. Т�л 
дерек  к�з деріне сүйенген Bloomberg агенттігі 
жобаның шығындары биыл тағы 1,5 миллиард 
долларға �сіп шыға келгенін хабарлады. 

«Қазақстандық Теңіз кен орнын игеру 
жобасының операторы – америкалық 
Chevron жобаны кеңейту үшін қажетті 
салымдардың к�лемін қайтадан арттырды. 
Супергигант мұнай кен орнындағы �ндірісті 
кеңейту құны тағы $1,5 миллиардқа 
жоғарылады. Бұл ретте оператор таяуда, 
2023 жылғы қазан айында «Теңіз» ККЖ 
шығыны шамамен 4%-ға – 47 миллиард 
долларға дейін к�бейетінін жариялаған еді. 
Бұған жобаны іске қосудың күткендегіден 
баяу жүруі ықпал етті. Осылайша, жаңа 
қымбаттаудан кейін жоба құны шамамен 
48,5 миллиард долларға жетті», – деп жазды 
Bloomberg агенттігі.

Ақпарат агенттігі Теңіздегі �н ді-
ріс ті ұлғайту жобасының соңы сиыр-
құйымшақтанып, созбалаңға салынып 
кеткенін еске салды. Бастапқыда инвесторлар 
ККЖ-ны 2022 жылы аяқтауға уәде еткен. 
Кейін 2024 жылғы маусымға ысырды. 
Енді екі мерзім белгіленіп отыр: 2024 
жылдың соңы және 2025 жылдың бірінші 
жартыжылдығы.

Қазақстанның жаңа Үкіметі бұған 
келіскен сыңайлы. Биылғы 15 ақпанда 
жаңа Премьер-Министр Олжас Бектенов 
«Шеврон» компаниясының Еуразиялық 
б�лімшесінің басқарушы директоры Дерек 
Магнесспен кездесті. Сонда Олжас Бектенов 
Теңіз кен орнында Келешек кеңею жобасын 
– 2024 жылдың бірінші жартыжылдығында, 
сағалық (ұңғыма ернеуінің) қысымын 
басқару жобасын 2025 жылдың бірінші 
жартыжылдығында аяқтауды қамтамасыз 
ету керектігін айтты.

Бірақ ККЖ-ның тағы қымбаттағаны 
қазір ғана жария болды.

ТАЛАП ЖОҚ, ҮНДЕУ БАР
Энергетика министрі Алмасадам 

Сәтқалиев ККЖ-СҚБЖ жобаларын 
жүзеге асыру кестедегі мерзімнен кешігіп 
қалғанын мойындады. Бірақ оның пікірінше, 
оның объективті себептері бар және олар 
жұмыстардың сапасы мен қауіпсіздігін 

қамтамасыз етумен байланысты. Бәрі 
дұрыс болса, жоба биылғы жылдың соңына 
қарай аяқталады. 

2022 жылы әріптестер – Қазақстан Үкіметі 
мен ТШО осы жобалардың жаңартылған құны 
мен кестесін мақұлдағалы бері, оның мерзімі 
екі рет бұзылып, екі рет ұзартылды. Осының 
алдында, 2023 жылғы қазанда Энергетика 
министрі «Теңіздегі» ККЖ-СҚБЖ жобаларын 
қолданысқа беру 6 айға ары ысырылғанын 
мәлімдеген еді. Сәйкесінше, 2024 жылғы 
маусымда кеңейтілген �ндіріс салтанатты 
түрде ашылуы тиіс еді. Енді Үкімет ол 
жоспарларын қайта түзетуге мәжбүр. 

Алмасадам Сәтқалиев ККЖ құны тағы 
шамамен 5% к�терілетінін растады. Оның 
айтуынша, бұған жұмыстардың сапасы мен 
қауіпсіздігін қамтамасыз ету қажеттілігі 
түрткі болыпты. Iзге егжей-тегжейін ол 
журналистерге айтпады. 

Бүгінде Теңіз кен орнын игеріп жатқан 
«Теңізшевройл» (ТШО) операторының 
құрамына америкалық Chevron (үлесі 
50%), америкалық Exxon Mobil (25%), 
«ҚазМұнайГаз» ұлттық компаниясы (20%) 
және ресейлік «Лукойл» (5%) кіреді. 
Соңғы екеуі оператордың қаржылық 
шешім қабылдауына ықпал ете алмайды. 
Нәтижесінде, операторды америкалық қос 
мұнай-газ алпауыты тұтас бақылап отыр.  

Энергетика министрінің бұрынғы 
штаттан тыс кеңесшісі, мұнай-газ сала-
сының сарапшысы Олжас Байділдинов 

«Келешек кеңею жобасының» шығыны 
50 миллиард долларға дейін жетуі мүмкін 
деп болжады. 

Америкалықтармен арада бекітілген 
«тұрақтылығы кепілдендірілген контракт» 
бойынша инвесторлардың бұл шығыны 
Теңіз мұнайын сатудан түскен табыстан 
�теледі. Сондықтан Chevron мен Exx-
onMobil ККЖ шығынын еш қиналмай, 
арттыра береді. Бұл ретте олардың жоба 
шығынына нені жатқызатынын ел білмейді: 
тараптар арасындағы 90-шы жылғы келісім 
бойынша мұндай ақпарат қоғамға жариялауға 
жатпайды. 

Мұның сыртында ол миллиардтардың 
басым к�пшілігі шетелге кетеді. Осыған орай 
«Шевронның» басқарушы директоры Дерек 
Магнесспен кездескенде, Үкімет басшысы 
Олжас Бектенов ТШО-да қазақстандық 
мазмұнның аздығына шағымдана келіп, 
отандық �ндірушілерден тауарларды 
сатып алу үлесін арттыруға шақырды. 
Яғни, шақырумен шектеледі, міндеттей 
алмайды. Себебі бұрынғы билік тұсында 
тараптар арасында бекітілген контрактіде 
қазақстандық �ндірушілердің �німдерін, 
жергілікті бизнестің қызметін тұтыну 
талабы к�рсетілмепті.

БҰРЫНҒЫНЫҢ ҚАТЕЛІГІ БҮГІН 
ТҮЗЕЛСЕ ИГІ

Олжас Байділдинов Теңіздегі мұнай 
�ндірісін жылына 12 миллион тоннаға 

артыратын «Келешек кеңею жобасы» әу 
баста 12 миллиард доллар ғана тұратыны 
жарияланғанын еске салды. Содан кейін 
бюджеті 25 миллиардқа дейін �сті. Iйткені 
бұл шығынға сағалық қысымды басқару 
жобасы да кіретіні айтылып, дәйектелді. 
Ізінше жоба шығыны ың-шыңсыз 37 
миллиард долларға жеткізілді. Былтыр 47 
миллиард доллар белесін «бағындырды». 
Биыл құны 48,5 млрд долларды құрайтыны 
айтылды. 

– 2025 жылға дейін 50 миллиард 
доллардан да асып жығылармыз. ТШО-мен 
арадағы тұрақты контрактінің, жалпы Iнім 
б�лісу келісімінің басты мәні сол, алдымен 
инвесторлар түскен табыстан жобаға салған 
инвестицияларын қайтарады. Инвесторлар 
салған қаржыларының 70%-ға дейінгісін 
қайтара алғаннан кейін ғана мемлекет кен 
орнынан салмақты табыс таба бастайды. 
Егер шығын ұдайы к�теріле берсе, сол 
күн алыстай бермек. Салдарынан, 2033 
жылдан кейін америкалықтар қол бұлғап 
ұшып бара жатқанда, оның артында қалған 
еліміз Теңіз кенін �ндіруден мардымсыз 
тиын-тебен ғана тапқанын біліп, к�зіне 
жас алмас па? – дейді О.Байділдинов.   

Оған жеткізбеу үшін мәселенің мәнісіне 
терең бойлап, шешімдерін іздеген ж�н. 
Олжас Байділдинов бір есептемені келтірді: 
Үкіметтің дерегі бойынша, келешек кеңею 
жобасы Теңіздегі жылдық мұнай �ндірісін 
қосымша 12 миллион тоннаға арттырады. 
Бұл он жылда 120 миллион тоннаға немесе 
876 миллион баррельге барабар. 

Brent маркалы қазақ мұнайының әр 
баррель-б�шкесі бүгінде 85 доллардан 
сатылып жатыр. Алайда әлем к�міртек 
бейтараптылығы, климаттық күйзеліспен 
күрес аясында қара алтынды тұтыну к�лемін 
азайтуға ден қойды. Бұған жаһандық 
экономикалық күйзелістер де әсер етеді. 
Онжылдықта Ресейдегі саяси ахуал ушығуы 
ықтимал: Қазақстан мұнайының 98%-дайы 
РФ аумағы арқылы тасылады. Ел Үкіметі 
оны айналып �тетін баламалы жол дармен 
тасымалданатын мұнай мен газ конденсаты 
к�лемін екі есе арттырды: 2022 жылғы 1,91 
миллионнан 2023 жылы 3,73 млн тоннаға 
дейін. Бірақ бұл да аз. 

Жеткізу шығыны, фрахт құны да 
қымбаттап жатыр. Осының бәрі қосыла 
келе, алдағы онжылдықта қазақ мұнайының 
әр баррелінің бағасы 60 доллардан аспауы 
мүмкін. Олай болса, ККЖ аясында 
алы натын қосымша 876 млн баррель 
қара алтынды сатудан 52,6 миллиард 
доллар табыс түседі. ККЖ шығыны – 
50 миллиардқа жуық! Сонда 53 миллиардтай 
ғана табыс әкелетін жобаға 50 миллиард 
доллар жұмсау ұтымды ма? 

Бұдан ел де қомақты пайда к�руі үшін 
аталған елу миллиард доллар шығын 

қазақстандық мазмұнға бағытталуы керек. 
Сонда, әсіресе отандық шағын және орта 
бизнестің дамуына серпін берер еді. Сондай-
ақ Теңіздің жеңіл мұнайын шетелге шикізат 
күйінде сатуды азайтып, оның орнына 
мұнай химиясын дамытқан ж�н.

Сарапшылар Қазақстанның үлесін 
арттыру мәселесіне оралған орынды екенін 
айтады. ТШО-да Үкіметпен және қоғаммен 
байланысқа 12 жыл бойы жауап берген маман, 
сала сарапшысы Рзабек Артығалиевтің 
айтуынша, бастапқыда «Теңізшевройлдағы» 
үлесті Қазақстан мен Chevron «50-де 50» 
қағидатымен б�ліскен. Қазақстан �з үлесін 
сатуға шешім қабылдаған соң бұл паритет 
бұзылды. 

Iйткені тоқсаныншы жылдардағы 
тоқырау кезінде Үкімет бюджеттің жыр-
тығын жамау үшін түрлі к�здерден қаржы 
іздеген. Содан 25% үлесін америкалық 
ExxonМobil-ге, тағы 5 пайызын ресейлік 
«Лукойлге» сатты. Ресейлік компанияның 
жағдайы бүгінде мәз емес. Ендеше оны 
үлесін бізге сатуға иліктіру де қиын болмас.

2008 жылы Қазақстан Үкіметі «Теңіз-
шевройлмен» арадағы тұрақты контрактісін 
және Қашаған мен Қарашығанақ кен 
орындарына қатысты Iнім б�лісу келісім-
дерін қайта қарау, оларда бекітілген «са-
лықтық режим тұрақтылығы» ережелерін 
жою бастамасын к�терді. Егер сол кездегі ел 
басшылығы құптағанда, тиісті заңнамалық 
талаптар 2009 жылғы 1 қаңтарда күшіне 
енетін еді.

Сол бастама «�ділетті Қазақстанда» 
қайтадан күн тәртібіне шықса игі. �йтпесе, 
елдегі ең ірі үш мұнай-газ кен орны бо-
йынша келісімдерге 90-шы жылдары 
болған алым-салықтар ғана кірді және 
к�лемі де тым аз.

�рине, америкалық инвесторларды 
біржақты жамандай беруге болмайды. 
Бизнесмендер бірінші кезекте, �з та-
бысын, қара басын ойлайды. Бірақ елі мізде 
�ндірілетін мұнайдың үштен бірін беріп 
отырған «Теңізшевройл», Шеврон елге келген 
отыз жыл ішінде сала мен экономикаға 70 
миллиард доллар инвестиция құйды. Осы 
уақытта ол мемлекет бюджетіне түрлі салық, 
роялти және басқа т�лемдер түрінде 160 
миллиард доллардан астам кіріс әкелді. 
«Теңізшевройл» жұмысшыларының 95%-
дан астамы – Қазақстан азаматы. 

Сондықтан Үкімет тоқпаққа жүгінбей, 
инвестордың тілін тауып, шектен шықса, 
тәртіпке келтіріп, сақ қимылдағаны ж�н. Егер 
америкалықтар теріс айналып, озық мұнай-
газ �ндіру технологияларын алып кетсе, 
сала қараң қалуы, инвесторлары қашқан 
Қазақстан дамыған әлемнен оқшауланған 
Ресейдің кебін құшуы мүмкін.

Елдос СЕНБАЙ

ТЕҢІЗДЕН ТАМШЫ 
ҚАЗАҚҚА БҰЙЫРА МА?
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Жұмыс тобының жетекшісі Айдарбек 
Қожаназаров «Органикалық �німдерді 
�ндіру және оның айналымы туралы» 
заң мен оған ілеспе түзетулер туралы 
баян дама жасады. Ол жобаны депутаттар 
ор ганикалық �німдерді �ндіру және ай-
налымы саласындағы заңнаманы же-
тілдіру, сондай-ақ оны органикалық 
�н діріс тің халықаралық стандарттары 
мен тәжірибесімен үйлестіру мақсатымен 
әзірлегенін айтты. 

Негізгі заңда органикалық �німдерді 
�ндіруге к�шу шарттары, оларды �н-
діруге, айна лысқа және таңба лауға 
қойы  латын талаптар қарастырылады. 
Сон  дай-ақ органикалық �німдерді есеп-
ке алу мен қадағалау жүйесі және оларды 
�н дірушілердің тізілімі жасалады. Баян-
дамашының айтуынша, �згерістер ор-
ганикалық �ндірісті сұраныстар мен 
�т кізу нарығының қалауына байланысты 
таң далған стандарттың талаптарына 
сәй кестігін сертификаттауға мүмкіндік 
бе реді. Бұл ретте сертификаттау объек-
тілерінен органикалық �німдер алынып 
тасталады, тек �ндіріс процесі ғана 
сертификатталады. 

«Органикалық �німдерді сату кезінде 
де бақылаулар енгізіледі. Бұл тұтыну-
шылардың құқықтары мен халықтың 
ден саулығын қорғауға, «органикалық» 
деп сатылатын органикалық емес �нім-
дер айналымының жолын кесуге, отан-
дық органикалық �нім �ндірушілерді 
жалған таңбалауға байланысты азамат-
тарымызды адастыратын импорттаушы-
лар тарапынан жосықсыз бәсекелестіктен 
қорғауға к�мектеседі», – деді Айдарбек 
Қожаназаров.

Ілеспе жобада сәйкестік сертификаты 
құнының 50 пайызын субсидиялау және 
органикалық тыңайтқыштарды субси-
диялау к�зделген. �кімшілік құқық-
бұзу шылық туралы кодекске енгізілген 
�з герістерде жергілікті атқарушы орган-
дарда бақылаудың тиісті функцияларын 
алып тастауға байланысты органикалық 
�нім �ндіру саласындағы заңнаманы 
бұзғаны үшін жауапкершілік алынып 
тасталады. Осылайша, органикалық 
�німді �ндіру және оның айналымы 
ж�ніндегі қызмет мемлекеттік органдар 
тарапынан тиісті бақылаусыз қалмайды. 
Оны сәйкестікті растау, сондай-ақ ха-
лық тың санитарлық-эпидемиологиялық 

салауаттылығы саласындағы уәкілетті 
органдар жүзеге асырады.

 Талқылау нәтижесінде депутаттар 
заңдарды екінші оқылымда қабылдап, 
Сенаттың қарауына жіберді.

 Мәжіліс 2014 жылғы 29 мамырдағы 
ЕАЭО туралы шартқа одаққа мүше мем-
лекеттердің �неркәсіп салаларындағы 
бір лескен кооперациялық жобаларын 
іске асыруына қаржылық к�мек к�рсету 
б�лігінде �згерістер мен толықтырулар 
енгізу туралы хаттаманы ратифи ка ция-
лады.

Құжат ж�нінде Iнеркәсіп және құ-
рылыс министрі Қанат Шарлапаев баян-
дады. Оның айтуынша, одақ шең берінде 
�зара инвестицияларды арт тыруға, жаңа 
жұмыс орындарын ашуға, �ндіріс актив-
терінің тұрақтылығын арт тыруға мүм-
кіндік беретін қаржылан дыру дың жаңа 
форматы әзірленген.

«Қаржылық жәрдемдесу механизмі 
5 жыл мерзімге пилоттық режимде бекі-
тіледі. Арнайы, демпингке қарсы және 
�те мақы баждарынан түсетін жалпы 
сома ның 10 пайызы қаржыландыру к�зі 
болады. Бір жобаға субсидияның макси-
малды к�лемі жылына 1,890 млрд теңгені 
құрайды. Қаражат Еуразиялық экономи-
калық комиссия мүше мемлекеттердің 
ұлттық қаржы ұйымдарына және Еура-
зия даму банкіне базалық м�лшерлеменің 
100 пайыз к�лемінде субсидия түрінде 
беріледі», – деді Қ.Шарлапаев.

Бұдан соң депутаттар Ресей мұнайын 
Қазақстан аумағы арқылы Қытайға та-
сымалдау саласындағы ынтымақтастық 
туралы Қазақстан-Ресей үкіметаралық 
келісіміне түзетулер енгізу туралы хатта-
маны ратификациялады. 

Энергетика министрі А лмасадам 
Сәтқалиев хаттамада транзит к�лемі, 
тарифтер және мұнай транзиті үшін есеп 
айырысу қарастырылғанын айтты. Сон-
дай-ақ жыл сайын 10 млн тонна к�ле-
мінде Ресей мұнайы транзитімен келі-
сімді 10 жылға ұзарту к�зделді. Бұл ретте 
мұнай айдау тарифі тоннасына 15 доллар 
болып бекітілді.

«Осы хаттаманы қабылдаудың еліміз 
үшін тиімді тұстарын атап �ткім келеді. 
Біріншіден, Қазақстан Ресей мұнайын 
алмастыру арқылы �з мұнайын сатуға 
мүм кіндік алады. Екіншіден, Ресей мұ-
найын Қазақстан арқылы тасымалдау 

үшін елге жыл сайын 171 млн АҚШ дол-
лары түседі. 10 жылда бұл 1,7 миллиардтан 
асады. Үшіншіден, Павлодар мұнай �ң-
деу зауытының �ндірістік қуаты артады», 
– деді жұмыс тобының жетекшісі Вера 
Ким қосымша баяндамасында.

Мәжілістің Экономикалық реформа 
және �ңірлік даму комитеті «Түркі мем-
лекеттері ұйымына мүше мемлекеттердің 
үкіметтері арасындағы халықаралық 
құ рам дастырылған жүк тасымалдары 
ту ралы келісімді ратификациялау ту-
ралы» заң жобасын жұмысқа алды. Жал-
пы отырыс соңында мәжілісмендер 
�зек ті әлеуметтік-экономикалық мәсе-
ле лер бойынша жауапты мемлекеттік 
ор гандарға 16 депутаттық сауал жолдады. 
Мә селен, «AMANAT» партиясы фрак-
ция сының депутаты Еділ Жаңбыршин 
Премьер-Министрге жолдаған сауа-
лында делдалдар компанияларды жою 
туралы ұсыныс айтты.

«AMANAT» партиясы �з сайлауалды 
бағдарламасында ескі Қазақстанның 
жүйесі болған барлық деңгейдегі дел-
далдарды жоюды іске асыруды негізге 
алып отыр. Осыған дейін аманаттықтар, 
газ және теміржол саласындағы «прок-
ладка» ұйымдарды реттесе, енді электр 
энергетика саласында тәртіп орна та-
тыны анық. Iйткені сайлаушы лар мыз-
бен кездескенде олар бізге электр энер-
гия сының тарифтерін негізсіз к�теріп 
отыр ған, ел аузында «ЭСО» деп аталып 
кет  кен, энерги ямен жабдық  тау шы 
ұйым дарға тыйым салуды аманат етіп 
отыр.

Қазір дистрибьюторлық қызмет ат-
қаратын осындай делдалдардың нарықта 
реттелетін және реттелмейтін екі түрі 

жұмыс жасап отыр. Ұлттық оператор 
KEGOC-тың мәліметі бойынша, елі-
міздің тұтынушыларына жіберілетін 
электр энергияның 18 пайызы тарифі 
осындағы реттелмейтін жүздеген «ЭСО»-
лар арқылы сатылуда екен. Яғни, дел-
далдар арқылы миллиардтаған қаржы 
�теді. Біздің болжамды есебіміз бойынша 
әрбір делдал жылына кемінде 1 миллиард 
теңге таза пайда к�реді екен. 120-дан ас-
там реттелмейтін ЭСО-лардың бір жыл-
дық таза табысы кемі 150 миллиард 
тең гені құрайды. Бұл әзірше болжам 
цифрлар, нақтысын ешкім білмейді. 
Iйткені бұлар ешкімге есеп бермейтін, 
тек делдалдық қызмет арқылы кеңседегі 
азғантай ғана қызметкерлерімен, халық-
тың адал табысынан миллиардтап қар-
жы тауып отыр. Сорақысы, бұл ұйым-
дардың балансында бір метр электр же-
лісі, тіпті электр бағаны мен трансфор-
маторы жоқ. Бұ л не дег ен бат пан 
құйрық?!» – деп ашынды депутат.

Оның айтуынша, кейбір �ңірлерде 
делдалдардың тарифіндегі таза пайда бір 
кВт сағат үшін 25 теңгеге жеткен. Ал Қа-
з ақстандағы ең ірі Екібастұз 1-ші электр 
стансасының 1 кВт сағат электр энер-
гиясын �ндіру тарифі 8 теңгені құрайды. 
Делдалдар ештеңе �ндірмей-ақ станса-
лармен салыстырғанда кемі 3 есе пайда 
к�ріп отыр. Қынжылтатыны, сол таза 
табыстарынан энергетика саласына бір 
тиын инвестиция салмаған. Тіпті, бірде-
бір есептегіш құрал да орнатпаған. Тір-
лік тері тек қана қалтаны томпайту, 
пай да табу. Мәжілісте олигарх топтардың 
дел далдық ұйымдарының ашық қарсы-
лығына қарамастан «прокладка» ұйым-
дарды жою бойынша нақты заң нормасы 

дайындалып, енгізілген. Ендігі кезекте 
делдалдардың артындағы олигархтардың 
әлеуетін және олардың биліктегі бай-
ланыстарын ескере отырып, Үкімет тез 
арада келесі нақты шешімдерді қабыл-
дауы қажет.

«Делдал ұйымдарды нарықтан то-
лық тай алып тастау. Электр энергетика 
на рығында делдалдарсыз жаңа құры-
лымға �ту тәртібін әзірлеу. Тұтынушылар 
үшін ашық және әділ тарифтерді қам-
тамасыз ету және оларды қатаң бақылауға 
алу. 2023 жылдың шілдесінде энергетика 
нарығында арнайы бірыңғай сатып алу 
моделі енгізіліп, энергиямен жабдық-
таушы ұйымдардың қызметі онсызда 
мағынасын толығымен жойды. Ендігі 
кезекті осы мәселені Мәжілісте заңмен 
бекітіп, ал Үкімет нақты іске асырушы 
механизмдерді жасақтап, орындауы 
тиіс», – деді Еділ Жаңбыршин.

Ал �з кезегінде депутат Аманжол 
�лтай Премьер-Министр Олжас Бек-
теновке жолдаған депутаттық сауалында 
Ұлытау облысы Жаңаарқа ауданы Жұ-
мажанов ауылының тұрғындары ауыл 
іргесіндегі таяқ тастам жерге т�гілген 
мұнай қалдықтарынан зардап шегуде 
екенін жеткізді. Елді мекеннен небәрі 
500 метр жердегі мұнай қалдықтары 
т�гілген полигонның залалын ескертіп 
тұрғындар дабыл қаққалы к�п болған 
екен. Бірақ �кінішке қарай, қарапайым 
халықтың талап-тілегімен ешкім санасар 
емес.

«Ауыл халқының тынысын тарыл-
тып, тамағын қырнаған мұнай қалдық-
тарының жағымсыз иісі тұрғындардың 
мұңына айналуда. Денсаулығына алаң-
даған жұрттың жанайқайын СЭС ма-
мандары да, экологтер де назарына ал-
май келеді. Ауа райының күрт жылынуы 
себепті кеше сол мұнай қалдықтарын 
жинақтайтын полигонды су басып кетті. 
Қар суымен араласқан зиянды мұнай 
қалдықтары Сарысу �зенінің арнасына 
құйылса, оның экологиялық залалы 
үлкен болмақ. Суда жүзген балықтың, 
жүгірген аңның, жұттан қалған азын-
аулақ малдың қырылуына себеп болуы 
бек мүмкін. Сол себепті халықтың келе-
сідей талап-тілектерін шұғыл орын дау 
қажет. Біріншіден, дереу су ағып жатқан 
аумақта мұнай қалдықтарының т�гілу 
дә лел дері анықталсын. Арнайы ко мис-
сия құрылып, сараптама жүргізу қажет. 
Екіншіден, ауыл тұрғындарының ден-
сау лығына зиян келтіріп отырған іргедегі 
мұнай қалдықтары полигоны жабылсын. 
Үшіншіден, тексеріс нә ти жесінде заң-
бұзу шылық анықталған жағ дайда �н-
дірістік мұнай тасымалдау мекемесіне 
қатаң шаралар қолда ныл сын», – деді 
«AMANAT» партиясы фракциясының 
мүшесі Аманжол �лтай.

Нұрлан ОРАЗҒАЛИ

ОРГАНИКАЛЫҚ ӨНДІРІС ЗАҢМЕН РЕТТЕЛЕДІ
Кеше Мәжіліс Спикері Ерлан �ошановты# т$ра%алы%ымен жалпы 

отырыс $тті. Онда депутаттар «Органикалы- $німдерді $ндіру және оны# 
айналымы туралы» за# мен о%ан ілеспе т5зетулерді екінші о-ылымда 
-абылдады. Сондай-а- ЕАЭО мемлекеттеріні# бірлескен кооперациялы- 
жобаларын ж5зеге асыру%а -аржылы- к$мек к$рсету туралы және Ресей 
м= найын �аза-стан ар-ылы �ытай%а тасымалдау саласында%ы ынты-
ма-тасты- туралы екі хаттаманы ратификациялады.
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– Данабек Ержанұлы, Халыққа қызмет 
к�рсету орталығында қызмет атқарған жыл-
дар дағы тәжірибеңізге сүйеніп, уақытылы 
әрі сапалы қызмет к�рсету және осы саланы 
да мыту бағытында атқарылып жатқан жұ-
мыстар барысына тоқталып, алдымен ше-
шілуге тиіс мәселелер туралы айтсаңыз... 

– Мемлекеттік қызмет к�рсету саласы 
ха лықтың �мір сүру сапасын арттыруда 
үл кен мәнге ие. «АMАNАT» қызмет к�р-
се   тудегі әділдік қағидатын орнықтыруға 
әр дайым басымдық береді. Партияның 
«Ха лықпен бірге!» сайлауалды бағдар ла-
ма сында мемлекет, қоғам және азамат 
ара сындағы қарым-қатынасты барынша 
циф рландырудың, мемлекеттік және әлеу-
мет тік қызмет алудың барлық сатысынан 
ада ми факторды алып тастаудың маңыз-
ды лығы ерекше атап к�рсетілді. Қоғамда 
адамдар мемлекеттің жұмысын қызмет 
к�р сету сапасы бойынша бағалайды. Егер 
бір адамға мемлекеттік қызметті уақытылы 
әрі сапалы к�рсете алмаса, онда мем ле-
кет тік басқарудың басқа да барлық сала-
сын да жағдай шамамен осындай деген 
пі кір қалыптасады. +рине, осы кезеңге 
дейін қызмет к�рсету сапасын жетілдіру 
бойын ша �те к�п жұмыстар атқарылды.

Электронды үкімет порталын дамыту, 
ха л ықтың компьютерлік сауатын к�теру, 
Ха лыққа қызмет к�рсету орталықтарының 
қыз метін жақсарту, мемлекеттік қызмет 
са пасын арттыру бағытында бірқатар же-
тістіктерге жеттік. 

Цифрландыру ісі қарқынды түрде да-
мы ды, әлі де дамуда. Мемлекет басшы сы-
ның «Халық үніне құлақ асатын мемлекет» 
тұ жырымдамасын іске асыру хал қы мыз-
дың әл-ауқатының артуына, сыбайлас 
жем     қорлық к�ріністер мен бюрократтық 
тосқауылдардың азаюына негіз болған 
E-Otinish электронды �тініштер жүйесі 
қоғамдағы кейбір мәселелерді шешуге 
к� мектесуде. Халықтың мемлекеттік қыз-
мет түрлеріне қолжетімділігін арттыру 
ба ғытында �те к�п бастамалар жүзеге асы-
рылуда. 

Шешілуге тиіс мәселеге тоқталсам, 
қа зір заман талабына сай ақпараттық 
жүйе лер арасындағы ықпалдастыру жүйе-
сін жетілдіру қажеттілігі туып отыр. 
БМЖМК (ЕКГН) дерекқорларының ір-
кілуі, Мемлекеттік қызмет к�рсетудегі 
де рекқорлардың жиі іркілуі, жер сала сы-
ның архивтерін цифрландыру, жалпы 
мұ рағат жүйесін цифрландыру, АХАТ са-
ласы мен әлеуметтік салалардың дерек-
қор  л арын ықпалдастыру мәселелері ше-
шілсе, қызмет к�рсету сапасы жоғары-
лауы на үлкен тетік болары с�зсіз.

– «Азаматтарға арналған үкімет» тұ жы-
рымдамасына сәйкес, мемлекеттік қызмет 
к�р сету сапасына бақылауды күшейту және 

оны цифрлық форматқа ауыстыру, қызмет 
алу дың барлық сатысынан адами факторды 
алып тастау бағытындағы жұмыстардың 
нәтижесі қандай?

– Қызмет к�рсету сапасына бақылау 
Мем лекеттік қызмет істері агенттігімен, 
қо ғамдық қорлармен, ведомствоаралық 
ко миссиялармен, партия тарапынан, әр 
қыз мет алушы тарапынан қадағаланады 
жә не бағаланады. Бүгінде «Азаматтарға 
ар налған үкімет» мемлекеттік кор пора-
ция сы арқылы 1 354 мемлкеттік қызмет 
тү рін алуға болады, соның ішінде 1 214 
қызмет түрі «электронды үкімет» порталы 
ар қылы к�рсетіледі. Мемлекеттік қыз мет-
терді электронды түрде алу рәсімдердің 
мер зімін едәуір қысқартып, оларды орын-
даудың жеделдігімен және барлығына 
қол жетімділігімен, қызмет алудың барлық 
са тысынан адами факторды мүмкіндігінше 
алып тастаумен ерекшеленеді. 

Бірыңғай ақпараттық жүйесі арқылы 
мем лекеттік қызмет түрлерін онлайн алуға 
мүм кіндік туды, қажетті құжаттар тізбесі 
к� бейді. +сіресе, Egov Mobile қосымша-
сы мен мемлекеттік қызмет түрлерін алуға 
бо лады.

Қазір сіз �з пәтеріңізден шықпай-ақ 
қыз меттерді алуға сұраныс жасай аласыз. 
Ол үшін электрондық-цифрлық қолтаңба 
(ЭЦҚ) болуы қажет, оның к�мегімен 
мемлекеттік қызметтің 90 пайызын ала 
аласыз. Электронды түрде қызмет к�рсету 
сыбайлас жемқорлық тәуекелдерін т� мен-
детіп, мемлекет пен азаматтардың қар жы-
лық шығынын қысқартып, адами фак тор-
ды азайтады. Еліміз электронды үкімет 
пен финтехті дамыту индексі бойынша 
әлем дік к�шбасшылардың қатарында.

– &ңірлердегі Халыққа қызмет к�рсету 
ор талықтары ғимараттарына қатысты 
мәселе жиі айтылады. Мәселен, ғимараттың 
сау да орындарында немесе апатты жағ дай-
дағы мекемелерде орналасу мәселесін шешу 
бойынша қандай жұмыстар атқарылуы ке-
рек деп ойлайсыз? 

– Республика бойынша 20 филиал, 353 
фронт-офистер, 446 бэк-офистер жұмыс 
іс теуде. Осы кезеңге дейін әртүрлі жұмыс 
топтары құрылып, ХҚО ғимараттарының 
жағ дайы, санитарлы тораптарының апат-
ты жағдайлары, к�пшілікке бейімделмеген 
ғимараттарда орналасуы, жолсілтемелері, 
автотұрақтардың жоқтығы және басқа да 
кем шіліктер анықталып, айтылып та жа-
зы лып та жүр. Ол мәселелерді шешу меке-
ме басшылары тарапынан кезең-кезеңмен 
жа  са луда. Ғимараттарға күрделі және 
ағым дағы ж�ндеу жасау Даму жоспар ла-
ры  на енгізілген. Ғимараттары бар кә сіп-
кер лермен келісімшарт жасап, заманауи 
ғи мараттарды тегін пайдалану, шалғайда 
ор наласқан ғимараттарға халықты шақы-

рып, жанындағы сауда мекемелерінің 
сау    дасын жүргізе отырып, жергілікті бас-
қару шы органдардың тарапынан жол, 
аял дама басқа да инфрақұрылымдарды 
тар тып бір-бірінің дамуына үлес қосып 
ке леді. Біраз ғимараттар модернизациядан 
�тіп, жаңа форматта «New ХҚО»-лар қыз-
мет к�рсетуде. +рине, тез арада толық 
ше   шілетін мәселе емес, бұл �зекті мәселені 
ба қылау мен үнемі назарда ұстауды қажет 
етеді.

– Халыққа қызмет к�рсету орталық-
тарын дағы фронт-кеңселердің тиімділігі 
қан дай?

бе тінің 74 пайызын су алып жатса, соның 
2,5 пайызы – тұщы су қоры. Оның к�п 
б� лігі – Гренландия мен Антарктида мұз-
ды ғына тиесілі. БҰҰ мәліметіне сенсек, 
әлем де 2,5 миллиард адам су тапшылығын 
се зініп отыр. Африканың тұрғындары са-
па лы ауызсудың жетіспеушілігінен гас т-
роэн терит, холера, іш сүзегі сынды ауруға 
ұшырауда.

Елдегі аз ғана су ресурсын қорғап, 
тиім     ді пайдалануды жолға қоймасақ, аф-
ри калықтардың күйін кешпеуімізге ешкім 
ке  пілдік бере алмайды. Қазірдің �зінде 
ха  лықты ауызсумен қамтамасыз етуде 

80-100 литр су кетеді деп есептесек, бір 
к�   лік жуу орны күніне 10 к�ліктен жуған-
ның �зінде қаншама тонна су ысырап 
бо лып жатқанын есептеуге болады. 
Енді оған еліміздегі барлық кент пен 
қаланы қо сыңыз. Сонда күніне қанша 
тонна су шы ғындап жатырмыз. Айналып 
келгенде, бұл біздің ұрпағымыздың 
несібесі ғой! 

Суды үнемдеуде және к�леңкелі су 
на  рығын реттеуде озық елдердің тәжіри-
бе сіне сүйену керек. Біріншіден, тұр мыс-
тық және ауыл шаруашылығы секторына 
ке рек ті суды тиімді пайдалану жолын қа-
рас тыру маңызды. Екіншіден, қолда бар 
су ресурсын қорғап, оны цифрлы техно-
ло гияны қолдану арқылы �ндіріп, тасы-
мал  дау тәсілін жаңғырту керек. Үшіншіден, 
суды к�п пайдаланатын егін шаруашылығы 
мен ірі �ндірістерде суды цифрландыру 
тә сілімен қолданған ж�н. Бұл туралы Пре-
зидент нақты айтты да. Яғни, әрбір ка нал-
дарға жіберілген судың м�лшері есептеліп, 
цифрландыру маңызды. Сонда егін шаруа-
шы лығы саласы жаңбырлатып, тамшы ла-
тып суару тәсіліне басымдық берер ме 
еді?! Wйткені су – �мірдің �зі, экономика 
к�зі.

– Сіздің ойыңызша, мемлекетаралық 
ко   миссияларда ел мүддесіне сай транс ше-
кералық �зендерден алатын судың нақты 
к� лемін белгілеп, ел аумағында тездетіп су 
қой маларын салуды шешу мәселесі қалай 
жү зеге аспақ?

– +рине, гидротехник маманы бол ма-
сақ та, суға қатысты мәселелерден хабары-
мыз бар. 

Соңғы 30 жылда Орта Азия елдерінде 
ха лық тың саны бірнеше есеге к�бейді. Бұл 
экономиканың су тұтынатын секторлары-
на айтарлықтай салмақ салып, жыл сайын 
су тапшылығын тудыруда. Қазақстандағы 
су дың 42 пайызы трансшекаралық �зендер – 
Жайық, Ертіс, Іле, Талас, Сырдария �зе-
ні не тиесілі. Wз кезегінде, олар басын 
Ре сей, Қытай және Орта Азия елдерінен 
ала ды. 

Білуімше, халықаралық тәжірибеде 
суды б�лісудің екі жолы бар. Біріншісі – 
та рихи негіз бойынша, яғни ертеректе �зен 
немесе к�лдің ағыны қалай болды, со ны 
негізге алып суды б�лісу. Екіншісі – қазіргі 
уақытта кім қанша пайдаланып отыр, сол 
бойынша есептесу. Бұл – кімде қанша 
халық бар, қанша суармалы жері бар, соған 
сүйену деген с�з. 

Егер екінші тәсіл бойынша суды б� лі-
сетін болсақ, с�зсіз біз ұтылып қалуымыз 
мүм кін. Wйткені 1991 жылы 2 миллион 485 
мың гектар суармалы жер болса, 2019 жы-
лы оның к�лемі 1 миллион 435 мың гек-
тар ды құрады. Яғни, суармалы егістіктің 
к�лемі екі есеге қысқарды. 

Қытайдан бастауын алатын Ертіс, Іле 
жә не тағы басқа шағын �зендер бар. 
Кейін гі жылдары Қытай билігі түрлі бағ-
дар ламалар қабылдап, Шыңжаң және Іле 
�лкесін игеруге мән беруде. Тәжікстан, 
Қыр ғызстан, Wзбекстан аумағынан �тетін 
Сыр дария �зені 30 миллионнан астам ха-
лықты асырап отыр. Қырғызстан мен 
Тә жікстан электр энергиясын �ндірсе, 
Wз бекстан дария суын ауыл шаруашылығы 
бағытында тұтынады. Ресейден келетін 
Жайық �зенінің суы да жыл �ткен сайын 
тар тылып келеді. Wзен суларын б�ліскенде 
ел мүддесі бәрінен де жоғары болуы керек 
де геніміз – сондықтан.

Су тапшылығының алдын алу үшін су 
қой маларын салу да маңызды. +сіресе, 
к�к    темгі қарғын су мен жауын-шашыннан 
су к�бейген �зендердің суын жинап, жаз 
ай ларында тұтынатын су қоймалары ке-
рек. Бұл бағыттағы жұмыстар туралы Су 
ре сурстары және ирригация министрлігі 
то лық ақпарат береді деп ойлаймын.

– Рақмет! 

Сұхбаттасқан 
Тілекгүл ЕСД1УЛЕТ

Мемлекет басшысы �асым-Жомарт То�аев заман талабына сай 
мем лекет �$ру &шін алдымен азаматтарды+ барлы� ,тініш-тілегіне 
же дел әрі тиімді жауап бере алатын «Халы� &ніне �$ла� асатын мем-
лекет» т$жырымдамасын іске асыру керектігін &немі ескертіп отырады. 
Ал �о;амды� диалог, ашы�ты�, адамдарды+ м$+-м$�тажына жедел 
на зар аудару – е+ алдымен, мемлекеттік органдарды+ міндеті. Осы 
орай да біз «AMANAT» партиясы фракциясыны+ м&шесі, Парламент 
Мәжілісіні+ депутаты Данабек Исабековпен с$х баттас�ан едік.

Данабек ИСАБЕКОВ, 
Мәжіліс депутаты:

«АЗАМАТТАРҒА 
АРНАЛҒАН ҮКІМЕТ» – 
САПАЛЫ ҚЫЗМЕТ КЕПІЛІ

АГРОӨНЕРКӘСІПТІ ДАМЫТУ – 

түйт  кілдер бар. Біріншіден, инф ра құры-
лым  ның тозығы жетті. Бұл салада автомат-
тан  дыру мен цифрландырудың деңгейі 
т� мен. Ағын судың режимі мен су қой ма-
ларын зерттеу үшін 800 гидрологиялық 
бе кет керек болса, соның 310-ы ғана жұ-
мыс істейді. Бұл су ресурстарының м�л-
шері мен сапасын мониторингілеуге және 
экономиканың саласын сумен қамтамасыз 
ету ж�ніндегі нақты теңгерімі жоқ. Бәрінен 
бұрын, су шаруашылығы инфра құры лы-
мын түрлі мемлекеттік орган басқарады, 
со ның салдарынан су ресурстарына қа-
тысты тиімді саясат жүргізу қиындайды.

Бердібек ҚАБАЙ

Тірек ауылдарды дамыту үшін бұл елді 
ме кендерді жолдармен, қолжетімді бай ла-
ныс интернетпен, инфрақұрылыммен 
қам   тамасыз ету бірінші кезекке шығуға 
тиіс. Сонымен қатар ауыл тұрғындары 
үшін білім, мәдениет және спорт нысан-
да рын дамытып кез келген ауыл баласының 
шы нық та шымыр болып �суіне қолайлы 
жағ дай жасалуы керектігі тағы бар. 

Осыған дейін Үкімет агро�неркәсіп 
ке шенін дамытудың 2021-2025 жылдарға 
ар налған ұлттық жобасын қабылдаған бо-
ла тын. Мемлекет басшысы жобаны іске 
асыру барысында еңбек �німділігін 
2,5 есе  ге арттыруға агро�неркәсіп кешені 
�нім дерінің экспортын екі есеге ұлғайту, 
ин вестициялық жобаларды іске асыру 
есе бінен 1 млн ауыл тұрғынының табысын 
тұ рақ ты түрде арттыру қажет деген бір қа-
тар тапсырмалар жүктеген. Бүгінде атал-

мыш жоба аяқталуға жақын. Бұл мақсатта 
мем лекет қазынасынан әр жыл сайын 
қыруар қаржы да қарастырылған. Мысалы, 
2021 жылы 471,9 млрд теңге б�лінсе, 2022 
жы лы 414,1 млрд теңге, 2023 жылы 485,6 
млрд теңге қарастырылған екен. Ал 2024-
2025 жылдарды қоса алғанда жұмсалатын 
қа ражат 1 331,7 млрд теңгеге жетпек. Жал-
пы, жобаны ұлттық деңгейде жүзеге асыру 
мақсатында ел қазынасынан бес жыл 
бойына 2 703,3 млрд теңге қарастырылған.  

Елімізде шамамен 6 293 ауылдық елді 
ме кендер бар. Бұл ауылдарда тұрақты ме-
кен етіп отырған халықтың жалпы саны 
ша мамен 7,7 миллионнан асып отыр. Қа-
зір бағдарлама негізінде ауылдық елді 
ме кендердегі әлеуметтік, инженерлік жә-
не к�лік инфрақұрылымын дамыту маңыз-
ды. Атап айтқанда, жаңа мектептер мен 
ме дициналық нысандар салынып, сумен 
және электрмен үздіксіз жабдықталу үс-
тін де. Ауыл жолдарының сапасы жақса-
рып, кітапхана, клуб, музей және кино-

театр, спорт ғимараттары сынды мәдени 
ны сандар салынып, халыққа қызмет 
к�р сету орталықтары ашылу үстінде. Одан 
б� лек, тұрғын үй құрылысын жандандыру 
үшін жаңа жер учаскелеріне инженерлік 
ком муникацияларды жүргізу жұмыстары 
жал ғасын тауып оытр. Бұл ретте ауылдық 
елді мекендерде �з қызметкерлеріне үй 
са лып берген жұмыс берушілердің шы-
ғын дары жалпы алаңы 100 шаршы метрден 
аспайтын үй құнының 50%-ы м�лшерінде 
субсидиялау да қарастырылып отыр. Wз 
ке зегінде бұл да халықтың ауылдарда тұ-
рақ  тап �ңірлердің �з бетінше дамуына 
үл кен серпін болатыны рас. Жоғарыда 
атал ған мәселелердің кедергісіз жүзеге 
асы рылуын еліміздің Ауыл шаруашылығы 
ми нистрлігінен б�лек, ел Үкіметі де қатаң 
ба қылауында ұстап отырғаны белгілі. Бұ-
ған «AMANAT» партиясының сайлауалды 
бағ дарламаларындағы межелі басымдық-
тар ды да қосуға болады. 

Одан б�лек, ауылдық жерлердегі қо-
ғам дық қауіпсіздікті күшейту үшін зама-
науи учаскелік полиция пункттерін салу, 
аудан орталықтарында бейнебақылау 
жүйе сін енгізу, ауылдарда жаяу жүргін ші-
лер жолдары мен мал айдау аймақтарын 
бел гілеу де жоспар тұжырымдамасынан 
тыс қалып отырған жоқ. Оған қоса, шека-

ра лас ауылдық елді мекендерді дамытуға 
ерек ше назар аударыла бастады. 

Сонымен қатар «Ауыл – ел бесігі» жо-
басы аясында да біршама жұмыстар жүр-
гі зілуде. Ауылдағы ағайын үшін ең басты 
нәр се – су мәселесі мен кедергісіз жолдың 
болуы. Сонымен қатар ауылды дамытуға 
ба ғытталған ұлттық жоба аясында кезең-
ке зеңімен іске асырылып келе жатқан 
жо баның арқасында бірінші кезекте ауыл 
хал қының �мір сүру деңгейі жақсарып, 
тұр мыс тіршілігі алға басуы қажет. Сондай-
ақ ауыл жұрты үшін жұмыссыздық мә се-

– Бүгінде республика бойынша 353 
фронт-офистер (Халыққа қызмет к�рсету 
б�   лімдері) жұмыс істейді. +рбір офисте 
күн сайын мыңдаған азаматтарға қызмет 
к�р сетіледі. Фронт-офистерде кедергісіз 
қыз мет к�рсету, бірыңғай электрондық 
ке зек енгізілген. Фронт-офист ерде кеңес 
беру аймағынан (ресепшн) барлық мем-
ле кеттік қызмет түрімен қатар, сервистер 
бойынша да ақпарат пен кеңестер беріледі. 
Жаңа модернизацияланған халыққа қыз-
мет к�рсету б�лімдерінде цифрлық кең се-
лер бар, ол жерде дәстүрлі мемлекеттік 
қыз меттермен қатар, азаматтардың ың-
ғайлығы үшін арнайы аймақтар бар. Ха-
лыққа қызмет к�рсету орталығында 10 
ми нут ішінде қызмет алуға болатын жыл-
дамдық аймағы, әлеуметтік қызмет к�р-
сету б�лігі, оның ішінде ЭЦҚ-ны опера-
тор дың к�мегінсіз дербес алуға арналған 
байланыс аймағы бар. Сонымен қатар 1414 
бірыңғай байланыс орталықтары арқылы 
үйден шықпай-ақ, кез келген мемлекеттік 
қыз меттер немесе сервистер бойынша 
сұрақ тарыңызға жауап ала аласыздар. 

– Жақында Су ресурстары және ир ри-
гация министрі Нұржан Нұржігітовке су 
үнем деу мәселесі бойынша депутаттық са-
уал жолдадыңыз. Судың стратегиялық ре-
сурс ретіндегі маңызы қандай?

– Цифрланған ХХІ ғасырдың жетіс-
тік тері к�п. Сонымен қатар сын-қатерлері 
аз емес. Энергетикалық және азық-түлік 
�нім дерінің қауіпсіздігі, экология мәселесі 
ал дымыздан шыға бастады. Бастысы, су-
дың тапшылығын адамзат сезінуде. Жер 

Біз суды стратегиялық ресурс ретінде 
ба ғалап, оны үнемдеуіміз керек. +сіресе, 
Ор та Азия елдері бірлесе Сырдария �зе ні-
нің суын пайдалануды жолға қою керек. 
Он сыз елдің әлеуметтік-экономикалық 
тұр ғыда дамуы қиын. Ел Президенті 
Қасым-Жомарт Тоқаев «Халық бірлігі жә-
не жүйелі реформалар – ел �ркендеуінің 
берік негізі» атты Жолдауында осыны 
ес   кертті әрі арнайы Су ресурстары және 
ир ригация министрлігін құруға пәрмен 
бер ді. Жауапты министрлік қандай іс-ша-
ра лар атқаруда бізге осыны білу маңызды.

Жақында Парламентке заманауи тә-
сіл дерді белгілейтін Су кодексі ұсынылды. 
+ріп тестерімізбен бірге кодексті талқылап, 
мем лекеттік деңгейде суды тиімді пайда-
лану және ресурс ретінде бағалау саясатын 
жетілдіруге мән беретін боламыз.

– Шынында да, қазір қай қала болмасын 
к� лік жуатын орындар к�бейген. Суды рәсуа 
қыл май, «к�леңкелі су нарығын» реттеу мә-
се лесіне қатысты қандай ұсынысыңыз бар?

– Депутаттық сауалымда шаруашылық 
су мен ауызсудың нормативін анықтап, к�-
 лік жуу орталықтарына ауызсуды қолд ану д ы 
шектеу керектігін атап айттым. Жасыратыны 
жоқ, қазір к�лік жуу орындарынан бастап 
кей бір ірі-ірі �ндіріс орындары ауызсуды 
�н дірістік мақсатта пайдаланады. Міне, 
осы ны қайта қарауды ұсындым. +рине, 
ха бар ласып, �з ренжісін білдіргендер де 
бол ды. Алайда елдің ортақ мүддесі бәрінен 
жо ғары деп ойлаймын.

Шымкент қаласында ресми тіркелген 
195 к�лік жуу орны бар. Бір к�лікті жууға 

Елімізде агро,неркәсіп кешенін дамыту – басты мәселені+ бірі. 
Президент �асым-Жомарт То�аев ауыл мен агро,неркәсіп кешенін 
дамыту мәселелері ж,ніндегі ке+есте ауыл хал�ыны+ 85%-ы 
т$ратын тірек ауылдарды дамыту аса �ажет екендігін атап ,ткен 
болатын. 

лесін жою қажет екені белгілі. Үкімет осы 
бір келеңсіздікті жою мақсатында тағы бір 
сер піліп тың жоба қабылдаса деген пікір 
де бар. «Екі қолға бір күрек» табылып, 
күн делікті ас-суын айырып отырудың �зі 
ауыл дағы ағайын үшін үлкен демеу болары 
с�з сіз. Бұл орайда елміздің әр �ңірінде 
аг ро�неркәсіп кешенін дамытудың ұлттық 
жобасы аясында ауылдық жерлерде жұмыс 
орындары ашылып, біртіндеп кә сіп-
орындар �з істерін д�ңгелетуде. Тіпті, 
же ке кәсіпкерлікті қолдаудың түрлі тетік-
тері пайда болып жатқаны жасырын емес.

Егер екінші тәсіл бойынша суды б� лі сетін болсақ, 
с�зсіз біз ұтылып қалуымыз мүм кін. 

�йткені 1991 жылы 2 миллион 485 мың гектар 
суармалы жер болса, 2019 жы лы оның к�лемі 

1 миллион 435 мың гек тар ды құрады. Яғни, 
суармалы егістіктің к�лемі екі есеге қысқарды. 
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БАСТЫ НАЗАРДА



(Басы 1-бетте)

Демек, үлкенді құрметтеу құндылы-
ғының �зінің тілдік концептілері болады. 
Концепті дегеніміз – танымның ең кіш-
кентай бірлігі. Тілдік концепті дегеніміз – 
сол танымының ең кішкентай бірлігінің 
тілдегі с�з, фразеологизм, мақал-мәтел, 
тағы басқа бірлік түріндегі к�рінісі. Міне, 
сондықтан жалпыұлттық құндылықтар 
туралы әңгіме қозғаған кезде тілге тоқ-
талмай кету мүмкін емес. Осы жерде зиялы 
қауымның, әсіресе тілтанушы ғалым  дар-
дың атқаратын р�лі зор деп айтар едім. 
Бүгінгі күні адамзат баласы қандай қо -
ғамға айналды? Жаһанданудың әсерімен 

бүкіл адамзат қазір бір ғана қоғамда – 
жаһаниятта �мір сүріп жатқандай к�рі   неді. 
Егер бұған дейін әртүрлі мәдениет, түрлі 
�ркениеттің шекарасы айқын к�рініп, 
�зіндік ұстанымы, ерекшелігі оқшау әрі 
айқын білінетін болса, бүгінде олар �зара 
араласып, жаһандық �кілінің барлығына 
тән ортақ қасиеттер күн сайын артып, 
барлық ұлт пен ұлыстың жалпы  ланып келе 
жатқанын байқап отырмыз. Бұл қандай 
жалпы лауыштар? Олардың әсері оң ба, 
теріс пе? Оларды зиян деп бағалай салуға 
болмас, бірақ пайдасымен қатар кеселі де 
аз емес. Ол компью   тер   бастылық, уақыттың 
тапшылығы, цифр лық, клиптік сананың 
қалыптасуы, ойлан   дырмайтын, адамның 
бірмезеттік қана қызығушылығын туды-
руға қызмет ететін гедонистік ақпарат 
тас  қыны, нақты вер  бал ды, с�збе-с�з, к�з-
бе-к�з комму ни   ка   ция  ның азаюы, виртуал-
ды комму никация орнының күн санап 
кеңеюі әрі сол вир  туал  ды комму ника-
цияның әдеп нормала  рының сақтал мауы, 
жүйеленбеуі, тіпті керек десеңіз, қалыптас-
пауы, тұтыну   шы  лық сана мен комфорт 
қуудың жайлап кетуі, міне осындай құбы-
лыстар қазір барлық жаһан �кілдерінің, 
жалпы барлық елдердің басында бар. 
Сонда комфорт қуған, компьютербасты, 
тек тұтынуды к�з    дейтін қоғам болашақта 
қандай бола   ды? Ол қоғамда жалпыұлттық, 
тіпті жал   пыадамзаттық рухани құндылық-
тар сақ  тала ма, сақталу керек пе? 4рине, 
сақталуы керек.

– Ол үшін не істеуіміз керек?
– Ең алдымен, сол құндылықтардың 

жоғарыда мен айтқан тілдегі к�ріністерін 
жұртшылыққа таныстыру. Мәселен, 
жалпыұлттық құндылықтардың ұлттық 
тілдегі к�рінісі бірде с�з, бірде мақал, бірде 
тіркес, бірде фразеологизм түрінде болады. 
Бұл тілтанушылардың ғана зерттейтін 
немесе олардың ғана насихаттайтын дү-
ниесі емес. Мұндай білімдер, барлық 
пәндерде к�рініс табуға тиіс. Мысалы, 
табиғат құбылыстары туралы, жер бетінің 
жамылғысы туралы, яғни �сімдік әлемі 
атаулары, жан-жануарлар дүниесі, адам-
дар дың �зара қарым-қатынасы туралы, 
адамдар арасындағы сыйластық, әдеп, 
этикет, ахлақ мәселелері туралы қаншама 
білім осы тілдік бірлікте «консервіленіп», 
ғасырдан ғасырға �тіп отырды. Бұлар сон-
  дық тан да жалпыұлттық құндылықтар деп 
аталады. Жалпыұлттық құндылықтарды 
к�рсететін білімдер жүйесін қазіргі оқу  -
лық   тарға жүйелі түрде енгізу уақыты 
әлдеқашан келді. Қарапайым бір мысалын 
келтірейін, Президентіміз үнемі айтып 
жүрген заңды құрметтеу, ахлақты жоғары 
қою, еңбек адамын сыйлау, әлсіздерге 
к�мек к�рсету, қайырымдылық, адал та  -
быс қа ұмтылу сияқты қасиеттер жал пы -
ұлт   тық құндылықтар арқылы қалыпта са-
ды. Мұны жас ұрпақ санасына сіңіретін, 
орнықтыратын құрал – білімдер жүйесі. 
Ол білімдер жүйесі тілдік бірліктер де 
сақта   лады және тілдік бірліктер арқылы 
санаға барып қонады. Мысалы, қазақта 
«Сары қарын бәйбіше» деген тұрақты тір-
кес бар. Бұл – отағасының жастайынан 
отасып, бірнеше бала сүйген жары ғана 
емес, әулеттің үлкен құндылығы, құты 
деген де мағынаны, құндылықты білдіретін 

тілдік бірлік. Ер азаматтың басына қонған 
бағы. Егер ол сары қарын бәйбішесін 
бағаламаса, қадірлемесе, құрметтемесе, 
онда бүкіл әулеттен береке кетеді, ер-
азаматтың, отбасының құты қалмайды. 
Мұны біз халық аузында сақталған к�п-
теген аңыз, әңгімелерден білеміз. Оның 
не гізгі сюжетінде мына бір оқиға жатыр: 
жаугершілік заманда бір батырдың соңына 
түскен жаулары оны қуып келе жатып, 
жолында т�ңкеріліп жатқан ба тырдың 
қазанын к�реді. Оны алып әрі қарай 
қуады, алдарынан т�ңкеріліп жатқан 
шаңырағын к�реді. Сонда да тоқтамай 
қуып, бір т�беден асқанда сары қарын 
бәй  бішесінің отырғанын к�реді. Сол кезде 

қуғыншылардың ішіндегі біреуі «мұны 
енді әрі қарай қуудың қажеті жоқ, сүлде-
рінен басқа ештеңесі қалмады, бұл �лімнен 
бетер қиын күйге түсті, далада қаңғып, 
абыройсыздықпен �леді» дегенді айтқан 
екен. Себебі қара қазанын т�ңкеріп кет-
кені, мен �зімнің �мірім үшін сіздерге 
несібемді бердім дегені, шаңырағын т�ң-
керіп кеткені – әкемнен қалған шаңы-
рақты, барлық мұрамды бердім дегені, ал 
сары қарын бәйбішесін қалды рып кет-
кені – бүкіл әулетімнің абыройы нан, ба-
ғы нан, дәулетінен айырылдым дегені деп 
айтқан екен. Міне, тілдегі осы бір ғана 
тір кес қаншама ақпаратты беріп, отбасы-
ның, оның ішінде ананың, сүйікті жардың, 
әйелдің құнды лығын к�рсетіп тұр. Осы 
тұста мұндай білімдерді жинақтап, жүйе-
леуде, оқулықтарға енгізуде, к�пшілік 
ал дын да насихаттауда ғалымдардың р�лі 
�те зор. 

– Сіз Ұлттық құрылтай отырысында 
Қазақстандағы барлық оқулықтың 
контентін, осындай ұлттық білім жүйесімен 
толықтыру ж�нінде ұсыныс айттыңыз. Осы 
ж�нінде тарқатып айтып берсеңіз?

– Мысалы, сұлулық деп алайық, ол да 
құндылық. Ал қазақта сұлулықты к�рсе-
тудің �зіндік символдары, эталонда ры бар. 
Мысалы, сұлу қызды «он т�ртінші айдай 
к�ркем» дейді. Бұл жердегі «он т�ртінші 
ай» деген жаңа туған айдың он т�рт күннен 
кейінгі д�п-д�ңгелек болып тұрған кезі. 
Бұл – қазақта айдың жаңасы. Д�ңгеленіп 
тұрған ай он үш-он т�рт күннен кейін 
азайып, қияқтанып жоқ болады. Бұл 
кезеңді «ескі ай» дейді. Яғни, он т�рт күн 
жаңа ай, толған ай, он т�рт күн ескі ай – бір 
айлық цикл. Қазақтың «ескі айда есірке, 
жаңа айда жарылқа» деген тілегі бір ай 
бойы �зіне жақсылық сұрау дегенді біл-
діреді. Он т�ртінші айдай к�ркем деген 
с�йлемнің мағынасын, мазмұнын кезінде 
барлық қазақ білген. Оның астарында 
жердің серігі, аспан денесі туралы нақты, 
рационалды халықтық астрономиялық 
білімдер жатыр. Мұндай білімдермен біз 
оқулық мазмұнын толықтырсақ, бір жағы 
табиғат, адам, қоғам туралы �з ұлтымыздың 
ғасырлар бойы жинақтаған, білімдерін, 
олардың ішінде басқа ұлт байқай қоймаған 
терең мазмұнды қалтарыстар да болады, 
балаларға үйретеміз. Екінші жағы, құнды-
лықтарды бойларына сіңдіреміз.

– Мемлекет басшысы қазақ тілінің 
қолдану аясын кеңейте түсу мемлекеттік 
сая  саттың басты бағыты әрі мызғымас 
ұстанымы болып қала беретінін айтты. 
$зіңіз басқаратын Тіл білімі институты 
мемлекеттік тілді дамытуда нақты қандай 
іс-шаралар жүзеге асырылып жатыр? 

– Президентіміз қазақ тілін дамыту 
үшін нақты іске к�шетін уақыт келді деді. 
Біз осы ұстанымды басшылыққа ала 
отырып, виртуалды кеңістіктегі қазақ 
тілін, виртуалды тіл білімін дамытуды 

қолға алдық. Себебі қазір барлық �мір 
реалды кеңістікте ғана емес, оның проек-
циясы болып табылатын виртуалды кеңіс-
тікте де �тіп жатыр. Қазақ тілінің �мір-
шеңдігі, болашағы үшін оның виртуалды 
кеңістікте контентін к�бейту, жақсарту 
керек. Осыған байланысты Тіл білімі 
институты қазақ тілінің ақылды мәтіндер 
базасын жасады. Ол Қазақ тілінің ұлттық 
корпусы (www.qazcorpus.kz) деп аталады. 
Сайт кез келген пайдаланушыға тегін 
қолжетімді. Мұнда тілдің барлық стилі 
бойынша жинақталған, жалпы к�лемі 
шамамен елу миллион с�з қолда нысқа 
жететін «ақылды» мәтіндер берілген. Мә-
тін құрамындағы кез келген с�здің тілта-
нымдық паспорты жасалған. Мысалы, сіз 
сол ресурсқа кіріп бір с�зді іздейтін 

болсаңыз, сол сіз іздеген с�з қолданылған 
барлық контекст және олардың дерекк�зі 
туралы ақпарат шыға келеді. Ол с�здің 
с�йлем ішіндегі түрленіміне түгел талдау 
жасалады. Қазір ұлттық корпустың негізгі, 
тарихи мәтіндер, мәдени-репрезентативті 
(қазақ мәдениеті �кілдері үшін түсінікті), 
Ахмет Байтұрсынұлы мәтіндері, ономас-
тикалық, мақал-мәтелдер, жарнама мәтін-
дері, қазақ-орыс параллель мәтіндер, оқу 
мәтіндері, ауызша мәтіндер, диалек тілік, 
жазушы мәтіндері, фразеологизмдер сияқ-
ты оннан астам ішкорпусы іске қосылып, 
халыққа тұтынуға беріліп тұр. Тағы да 
бірнеше ішкорпус әзірленіп жатыр. Кор-
пус – тек тілді оқып үйренем деуші лерге 
ғана емес, кез келген сала маманы үшін де 
аса пайдалы ақпараттық-инно вациялық 
құрал. =з саласына қатысты қандай да бір 
тілдік қолданысты іздеу арқылы сол с�здің 
немесе қолданыстың қандай авторда, 
қандай дерекк�зде пайдаланылғанын түгел 
к�ре алады және с�з мағынасы, оның 
уақыт �те келе қалай түрленгені туралы да 
ақпаратты біледі. Бұдан да басқа толып 
жатқан алуан түрлі ақпараттарға қол 
жекізеді. Сондықтан мұндай жобаларды 

дамыту аса маңызды. Мәселен, Ресейдің 
Яндекс компаниясы о баста орыс тілінің 
ұлттық корпусын әзірлеумен айналысты. 
Ал бүгінгі күні сондай үлкен тәжірибенің 
арқасында Яндекс тұтынушымен вербалды 
коммуникацияға еркін түсе алатын жасан-
ды интеллект Алисаны шығарып отыр. 
Біздің де �зіміздің жасанды интел лектіміз 
болу үшін мұндай корпус тардың үздіксіз 
дамытылып, жетілдіріліп отыруы қажет. 
Институт болашақта осы істі тоқтатпайды. 

– Былтыр Түркістанда �ткен құрылтайда 
сіз қазақ тілі цифрлық кеңістікке шығуы 
керек деген пікір айттыңыз. Осы жұмыс-
тардың атқарылу деңгейі жайында айт-
саңыз?

– Қазақ тілін цифрлық кеңістікке 
шығару мәселесін Президентіміз де �ткен 

құрылтайда атап �ткен болатын. Институт 
осы кезеңде цифрлық ресурстар әзірлеу 
жұмысын қарқындата түсті. Бұл жұмыстар 
Институтта XX ғасырдың 90-жылдарының 
соңында профессор Асқар Құдайбергенұлы 
Жұбановтың іргелі ғылыми-зерттеулерінде 
бастау алған еді. Ол кісінің шәкірттері 
және Институттың басқа да сала маман-
да ры іргелі зерттеулердің нәтижесін 
пайдалана отырып, түрлі цифрлық ресурс 
әзірледі. Оның бірі – ұлттық корпус, ол 
туралы жаңа айтып �ттім. Енді бірі – қазақ 
с�здік қорының картотекалық базасы. 
Қазақ с�здік қорының картотекалық 
базасы бұрын қағаз түрінде ғана қолданыста 
болып, Институттың қоймасында сақтау-
лы тұратын. Ол тек тілтанушы ғалымдарға 
ғана қолжетімді еді. Бүгінгі күні Институт 
біздің жетекшілігімізбен осы т�рт жарым 
миллион қима қағаздан тұратын қазақ 
с�зінің Ұлттық қорын цифрландырып, 
үлкен сайтқа орналастырды. tbikartoteka.
kz сайтына кіріп, �зіңізге қажет с�зді іздей-
тін болсаңыз, сол с�зге қатысты карточ-
каларда жазылған барлық контекстер сізге 
қолжетімді болып шыға келеді. Тілтанушы 
ғалымдар карточкаларды �ткен ғасырдың 

40-жылдарынан бастап, 1990 жылдың 
соңына дейін жиналған. Демек, кез келген 
қызығушыға қазір цифрлық кеңістік 
арқылы қолжетімді. Сол сияқты Институт 
қазақ мәтінін автоматты тану бағдарламасы 
бойынша да жұмыстарды бастады. Бұндағы 
к�здегені – PDF сияқты нұсқадағы мә-
тіндерді тірілту үшін Word-қа автоматты 
түрде аудару. Иә, қазір мұндай аударатын 
бағдарламалар бар, бірақ бір �кініштісі, 
оларда аударылған мәтінде қате �те к�п 
кетеді. Ал қазақ мәтінін авторматты тану-
дың жетілдірілген жүйесі әзірленетін 
болса, қате саны азаяды, сонымен бірге 
электронды кітапханалардың мәтіндерін 
оқырман үшін «тірілту» мүмкіндігі туады. 
Бұл жерде тірілту дегеніміз электронды 
кітапханаға кіріп, сіз оқып отырған кітап 
мәтінінің ішіндегі қандай да бір с�зді 
тінтуірмен бассаңыз, сол с�зге қатысты 
тілтанымдық немесе энциклопедиялық 
ақпараттар сізге қолжетімді болады. Міне, 
осындай бағдарламалар қазақ мәтінін 
автоматты тану жүйесі арқасында жаса-
лады. Институт қазір осындай зерттеулерді 
жүргізіп отыр. 

– Қазақ тілінің қолдану аясы кеңейіп 
бизнесте, басқа салада қолданыла бастағаны 
байқалады. Ал ғылым, техника саласына 
тереңдеп енуіне не кедергі? 

– Ғылым мен техника саласына қазақ 
тілінің тереңдеп енуі үшін сол салада қазақ 
тілінде шығармашылықпен айналысатын, 
�з �німдерін қазақ тілінде әзірлейтін 
ғалым дар мен мамандар қажет. Ал енді 
мұндай ғалымдар к�бею үшін, әсіресе 
жаратылыстану ғылым саласында ізденіс-
терді қазақ тілінде жүргізетін зерттеушілер 
қатары арту үшін қоғамның ғылыми 
санасын к�теру аса қажет. Егер біз қоға-
мының ғылыми санасын �зге тілде ғана 
қалыптастыратын болсақ, онда жалпы-
ұлттық санамызға үлкен нұқсан келеді. 
Себебі ұлттық сана тұтас дүние сияқты 
к�рін генмен, ол бірнеше элементтен 
құралады. Ұлттық сананың тарихи сана, 
тілдік сана, діни сана, эстетикалық сана, 
құқықтық сана сияқты т.б. бірнеше түрі 
бар. Соның ішіндегі ең мықтысы – ғылы-
ми сана. Егер ғылыми сана сол ұлт тың 
�зінің тілінде қалыптаспайтын болса, онда 
сол ұлт �кілдерінің түсінігінде қазақ тілі, 
яғни олардың ана тілі ғылымның терең 
қалтарыстарын жеткізуге қауқарсыз тіл 
деген нигилистік сезім қалыптасады. Бұл 
�те қауіпті. Ал ғылыми сана ойсыраған ұлт 
қандай қауіптерге ұшырайды? Ең алдымен, 
деструктивті элементтер күшеюі, экстре-
мистік сана белең алуы мүмкін. Себебі 
ғылыми сана бар жерде мұндай теріс 
құбылыстарға жол жоқ. Ал ғылыми сананы 
қалыптастыру үшін не істеуіміз керек? 
Ғылыми сана қай кезде қалыпта сатынын 
ғалымдар айтып берген, ол баланың 
9-12 жас аралығы, әсіресе сол кезеңде бала 
тұты натын ақпараттардың ішінде ғылыми 
контентті, оның сапасын арттыру керек. 
Ғылыми ақпараттарды жас�спірімдерге 
қызықты түрде насихаттайтын телеарна-
лар, интернет ресурстар, әлеуметтік 
желілердегі контент, мерзімді басылымдар 
аса қажет. Бір �кініштісі, мұндай дүниелер 
Қазақстанда тым аз десек болады. 

– Заманауи технологияның қолданыс 
мүмкіндігі жастар арасында қазақ тілінің 
таралуына да септігін тигізіп жатқандай. 
Дегенмен тіл тазалығын сақтауда, қазақ 
тілін дұрыс қолдануда қателікке бой алдыру 
қаупі жоқ па?

– Иә, заманауи технологиялар қазақ 
тілін насихатталуына, әсіресе жастар 
арасында кең таралуына септігін тигізіп 
жатыр. Бірақ виртуалды коммуникация, 
чат коммуникациядағы тіл мәдениетінің 
мәселесі тек қазақ тілі үшін емес, жалпы 
барлық дамыған тілдер үшін қазір �зекті 
болып тұр. Осындай нәрсеге жол бермеу 
үшін осы технологиялардың �зінде тіл 
нормаларын, тіл стандарттарын әдеби 
тілді, ресми қарым-қатынастағы кітаби 
стильдердің ерекшеліктерін насихаттауды 
жолға қою керек деп ойлаймын. Соңғы 
кездері әртүрлі интернет желілері арқылы 
қазақ тілінің нормаларын насихаттайтын 
алуан түрлі форматтағы �нім к�бейді. Олар 
аудио, видео түрінде де, подкаст түрінде де 
таралып жатыр. Бірақ бір �кініштісі, сол 
аудио, видеоны жасаушы қауым осы 
нормаларды, әдеби тілдің нормаларын 
әзірлеп отырған Ахмет Байтұрсынұлы 
атындағы Тіл білімі институтымен тікелей 
байланыс орнатуға барлығы бірдей 
асықпай жатады. Мен осы орайда AIQYN 
газеті арқылы бір ұсыныс айтқым келіп 
отыр. Яғни, сіздердің осындай тіл жана-
шырларының әрекеттеріне ерекше қолдау 
білдіре отырып, оларды бізбен әріптестікте 
жұмыс істеуге шақырамын.

– Мемлекет басшысы қоғамда түрлі 
пікірге �зек болып отырған Мемлекеттік 
нышандарды жаңғырту, Елтаңбаға �згеріс 
енгізу жайлы ұсыныстарды да ескеріп, бұл 
мәселені к�птің талқысына салып к�руді 
айтты. Осы жайында к�зқарасыңыз қандай?

– Президентіміздің құрылтайдағы 
Елтаңбадағы �згеріс енгізу туралы ұсыны-
сы қоғамда ең к�п талқыға түсіп жатыр. 
Бұл мәселеге қатысты мамандардың жан-
жақты терең сараптамасы қажет деп ой-
лаймын. Бұған үлкен кәсібилікпен, үлкен 
жауапкершілікпен қарау керек. Сол са-
ланың, геральдика саласының және осын-
дай нышандарды әзірлеуге қатысты басқа 
да барлық сала мамандарын тарта отырып, 
бұл мәселені асықпай қараған ж�н деп 
санаймын.

– 3ңгімеңізге к�п рақмет!

Сұхбаттасқан 
Бауыржан БАЗАР
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ІЗДЕГЕН ЖӨНІЗДЕГЕН ЖӨН

Анар ФАЗЫЛЖАН:

ҰЛТТЫҚ ҚҰНДЫЛЫҚТЫҰЛТТЫҚ ҚҰНДЫЛЫҚТЫ

ТІЛІМІЗДЕНТІЛІМІЗДЕН

Ресейдің Яндекс компаниясы о баста орыс тілінің 
ұлттық корпусын әзірлеумен айналысты. Ал бүгінгі күні 

сондай үлкен тәжірибенің арқасында Яндекс 
тұтынушымен вербалды коммуникацияға еркін түсе 

алатын жасанды интеллект Алисаны шығарып отыр. 
Біздің де &зіміздің жасанды интеллектіміз болу үшін 

мұндай корпустардың үздіксіз дамытылып, жетілдіріліп 
отыруы қажет. Институт болашақта осы істі 

тоқтатпайды.

МІНБЕР
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қылмыстық жауапкер    ші ліктен бо са-
тылғанын келтіруге болады. Естеріңізде 
болса, олар 1 млн АҚШ дол  лары к�-
леміндегі аса ірі пара  мен ұстал ған бо-
латын. Бір қызығы, осы тұлғаларға қа-
т ы с т ы  қ ы л м ы с т ы қ  і с  с ы б а й л а с 
жем      қор лыққа қарсы күрес басқармасы 
тара пынан тоқтатылды», – дейді #ділет 
ми нистрлігі Заң шығару және құқықтық 
ақпарат институтының бас ғылыми қыз-
меткері, заң ғылымдарының докторы, 
профессор Саттар Рахметов.

Профессордың айтуынша, бұлайша 
қылмыстық қудалауды тоқтатқан дұрыс 
емес. Айталық, 2021 жылы елімізде 
1 557 сы    байлас жемқорлық қылмысы тір-
келген болса, оның 1 276-сы бойынша 
сот қа дейінгі тергеу аяқталып, 1 150-і сот-
қа жолданған. Осы тұста 126 іс ақтауға 
жатпайтын негізде, 1 096 іс ақтауға жата -
тын негізде тоқтатылған болса, 34 қылмыс 
бойынша сотқа дейінгі тергеулер үзі ліп 
қалған. 2022 жылы жылы бұл к�рсет  -
кіштер: ретіне қарай 1 724 – 1 501 – 1 
267 – 234 – 1 117 және 99 қылмыс болған, 
ал былтыр: 1 692 – 1 451 – 1 221 – 230 – 
725 және 142 қылмыс. Бұл деректерден 
қылмыстық істердің айтарлықтай к�п 
б�лігі сотқа дейінгі тергеп-тексеру саты-
сында тоқтатылатынын аңғаруға болады. 
Тіпті, 2021-2022 жылдары �ндірісі тоқта-
тылған және мерзімдері үзілген істер саны 
сотқа жолданғаннан да асып түскен. Сол 
сияқты жазаның ең жұмсағы – айыппұл 
салу �те жиі, ал ең қатаң түрі – бас бостан-
дығынан айыру �те сирек қолданыла -
тынын атай кеткен абзал. Мәселен, істі 
болғандардың 64-74%-ы айыппұлмен 
құтылады екен. Ал бас бостандығынан 
айырылғандардың үлесі 30%-ға да жет-
пейді. Бұл бір жағы жаза тағайындауда 
алалушылық бар екендігін де аңғартады. 
?йткені ауырлығы мен саралануы бірдей 
баптардың жазасын таңдауды сот шешеді. 

«Айыппұл салу немесе бас бостан -
дығынан айыру жазасының тиімділігі 
жоғары деп айтуға болмайды. Мұндағы ең 
бір нәтижелі шара – конфискация болар 
еді. Бірақ коррупционерлер қылмыстық 

жолмен тапқан мүлкін шетелге тыға тын-
дықтан, мұндай жаза қолданыла бер-
мейді. Түрлі бағалаулар бойынша, тәуел -
сіздік жылдарында шетелге 165-450 
мил        лиард доллар аралығында қаражат 
шығарылған. Қаржы министр    лігінің 
мәліметінше, біздің 30 мыңға жуық ше-
неуніктер �з активін шетелде жасырып 
отыр. Сондықтан да жазасында мүлкін 
тәркілеу қарастырылатын коррупциялық 
немесе �згедей де қылмыстық іс тіркел-
ген нен бастап айыпталушының мүлкін 
іздейтін арнайы жедел топ құрылуы тиіс. 
Біздің заңнаманың әлсіздігі – осында. 
Мәселен, шетелдердің қылмыстық заңна-
  маларында жемқорлық қылмыс жасаған -
дарды жауапкершіліктен босату қарас  -
тырылмаған. Айталық, Францияның 
қыл мыстық құқығында қылмыстық жа -
уап    кершіліктен босату институты мүл дем 
жоқ. Тіпті, рақымшылық жасау мен 
кешірім берудің �зі тек жазадан босату 
дегенді білдіреді. Германия мен Белгия -
ның Қылмыстық кодекстерінде де сондай. 
Немістер тіпті ескіру мерзімі �тіп кетсе де 
қылмыстық жауапкершіліктен босат -
пайды», – дейді профессор Саттар 
Мұқанұлы.

Оның айтуынша, біздің елде бұған де-
йін жемқорларға қарсы заңды қатаң-
датудың орнына, жұмсартумен келген. 
Мәселен, 2018 жылы ҚК 46-бабы 5-б�-
лігінде жазаны жұмсарту қарас    тырылып, 
коррупциялық қылмыстар үшін соттал -
ғандар жазасын қауіпсіздігі ең т�мен түзеу 
ме кемесінде �теуге мүмкіндік алған, яки 
қоныс-колонияларында орналасып, ай-
дауылсыз жүре алатын болған. Бұл ол-
қылық қоғамда резонанс тудырып, 
2020 жы лы заң қайта �згертілді. Бірақ 
корруп циялық 6 ауыр қылмыс бойынша 
бұрынғысынша жеңілдік сақталып қалып 
отыр. Сондықтан да елімізде ан ти -
коррупциялық заңнамалар әлі де болса 
қайта қарауды талап етеді. Бір с�збен 
айтқанда, жемқорларға кешірім болмау 
керек. Соның ішінде мүлкін тәркілеу 
жағын күшейтіп, оларды тай раңдатып 
қоюға болмайды.

КОРРУПЦИОНЕРЛЕРДІҢ 
СУРЕТІН ЖАРИЯЛАУ КЕРЕК

«Жемқорлықты жеңуге бола ма?» 
деген сұрақ әлеуметтік жауапкершілігі 
жо ғары әрбір жанды мазалайтыны рас. 
«Ендеше не істемек керек?». Мұндай сұ-
рақты біз жемқорлықпен қарсы күрес 
мақсатында құрылған «#ділдік жолы» 
республикалық қоғамдық бірлестіктің 
жетекшісіне де қойған едік. Дидар 
Нұркенұлы толық жеңуге болмаса да, 
деңгейін т�мендетуге болатынын айтады. 
Бұл үшін тек қана бір тәсіл керек. Ол – 
заңсыз баюға қарсы жауапкершілік енгізу.

«Мысалы, �мір бойы мемлекеттік 
қыз метте істеген, жалақысы 250-300 мың 
теңге болған адамдар бар. Бірақ тұратын 
үйі зәулім сарай, мінген к�лігі соңғы 
үлгідегі модель, баласы шетелде қымбат 
оқу орнында оқиды, әйелі шетелге шо-
пингке барады, жылына бес-алты рет ең 
мықты туристік қалаларда демалады. 
Міне, осының бәріне ақшаны қайдан 
алады? Осы сұрақты міндетті түрде қою 
керек. Егер осы сұраққа жауап бермесе, 
автоматты түрде жауапкершілікке тартуға 
тиіспіз. #лемде мұндай мысалдар �те 
к�п. Мәселен, Гонконгты алайық, 
1970 жыл   дары ондағы мемлекеттік ап   -
парат тың жемқорлық деңгейі 92-93% 
болды. Олар сол кезде заңсыз баюға 
қарсы жауапкершілікті енгізді. Енді, 
міне, қазір бұл ел жемқорлықсыз мемле-
кет ретінде жоғары деңгейде тұр. Сон-
дықтан елімізде заңсыз баюды енгіз-
геннен кейін ғана біз жемқорлықты жеңе 
аламыз. Бірақ бізде мұндай жауап-
кершілік 2027 жылдан бастап енгізілгелі 
отыр», – дейді «#ділдік жолы» РҚБ-ның 
бірлестік директоры Дидар Смағұлов.

Оның айтуынша, жемқорлықты заң-
мен тыйым салып, санкциялық не  месе 
пенитенциарлы жолмен жеңу мүмкін 
емес екен. ?йткені ол –әлеумет  тік неме-
се қоғамдық пробле   мадан бұрын, пси-
хологиялық проблема. Мысалы, Қытайда 
�лім жазасы бар. Жылда мың  даған ше -
неуніктер ұсталып, к�пші  лігі ең қатаң 
жазаға тартылып жатады. Бірақ статис-
тикасында жемқорлық деңгейі т�мендеп 
жатқаны к�рінбейді. Сондық тан да 
заңды қатаңдата түсу қажет болар, бірақ 
екінші жағынан, бірлескен антикор-
рупциялық мәдениетті де қалыптастыру 
керек.

«Мемлекет пен қоғам бірігіп күресуге 
тиіс. Мәселен, 2018-2019 жылдары жем-
қорлардың тізімін суретімен бірге жа-
риялау керек деп ұсынғанбыз. Сол кездегі 
Антикордың т�рағасы Алик Жатқан-
байұлына бұл мәселені бірнеше рет айт-
қанбыз. «#ртүрлі жоспарларға, тұжы-
рымдамаларға осындай шараны енгізу 
керек», – дедік. Мен �зім антикор қыз-
меткері ретінде де мұны жеткіздім. Ол 
бастамамыз қолдау тапты. Енді бұл шара 
биылдан басталады. Тиісті заңға қол 
қойылды. Алдағы уақытта жемқор лар -
дың тізімі жарияланатын болады. Бұл да 
оларды қоғамнан шеттетудің, жемқор-
лыққа қарсы мәдениетті қалыптастыру-
дың бір жолы. Міне, осы секілді батыл 
қадамдар қажет», – дейді ол.

Десе де, жаңа жылдың алғашқы тоқ-
саны �тіп барады. Жемқорлардың суреті 
мен тізімі әлі жоқ. Бұл да болса, пара-
қорлықпен күресте үлкен тайта ластың 
барын білдірсе керек. Бәлкім, Асқар 
Жұмағалиұлы басқаратын Сыбай лас 
жем қорлыққа қарсы іс-қимыл агент  тігі 
үшін жаңа жыл наурыздан басталатын 
болар. Қандай жағдайда да антикордың 
жемқорлықпен ымырасыз күрестегі қа-
жырлы еңбегіне тек қана тілектеспіз!

Нұрлан ҚОСАЙ

ҚЫЛМЫСТЫҚ ҚУДАЛАУДЫ 
ТОҚТАТҚАН ДҰРЫС ЕМЕС 

Былтыр коррупцияға батқан ел  дер дің 
әлемдік рейтингінде алдың    ғы жылмен 
салыстырғанда 3 балл артық жинап, 
жағдайын сәл жақсартқан Қазақ  стан 
100-ден 39 балл ғана ала ал ды. Осылайша, 
180 мемлекеттің іші        нен 92-орынға ие 
боп, ең сыбайлас жемқорлық жайлаған 
елдер тізімінен шыға алмай қалды. Бұл 
рейтингті жа сайтын Transparency Interna-
tional ха лықаралық антикоррупциялық 
қоз ғалысы 50-ден т�мен ұпай жинаған 
ел дерді парақорлық дендеген мемле кет 
деп есептейді. Сол айтқан дай, кор                     руп  -
циялық қылмыстар мемле    кеті  міздің, 
қоғам мен жеке тұлғалар  дың мүд  делеріне 
орасан зор зиян келтіріп отыр. #сіресе, 
мүліктік шы   ғын мил   лиардтаған теңгені 
құрайды. Мәселен, 2021 жылы сыбайлас 
жем   қорлық қыл  мыстары бойынша 
қылмыстық істер  ден келген шығын 
к�лемі 9 миллиард 655 миллион 348 мың 
теңге болса, 2022 жылы бұл к�рсеткіш 12 
миллиард 348 миллион 425 мың теңгені 
құраған. Ал былтыр тіпті 51 млрд 36 млн 
153 мың теңгеге бір-ақ жеткен. Неге 
олай? Оның себебі к�п. Соның негіз-
гілеріне тоқталып �телік. Бірін шіден, 
жем   қорлардың мүлкі тәркіленбейді. 
Сотқа дейінгі тергеп-тексеру бары  сын да 
құқық қорғау және арнайы ор гандар 
басты назарды жасалған қыл мысты дә-
лелдеуге, яки оның ай                 ғақ              та  рын табуға 
салады. Ал тәр  кілеуге жататын мүлікті 
тінту мен анықтауға тиісті к�ңіл б�лін -
бейді. ?йткені бұл органдарда онымен 
айналысып отыратын мамандар жоқ. 
Осылайша, әшкереленуден қорқып, 
қылмыстық жолмен тапқан активін 

«Бұл жерде негізгі мәселе Қыл  мыс-
тық кодексті шектен тыс либе   рали   за -
циялауда жатыр. 2014 жылы басталған 
бұл үрдіс құқық қолдану пра к тикасында 
қылмыстық жауап   кершіліктен босату, 
жазаны анағұрлым жеңіліне ауыстыру 
түрінде жиі к�рпініс тапты. Бұл қылмыс-
 тық сая саттың аса маңызды прин    цип -
теріне, әсіресе әділеттілік қағи  датына 
және міндетті жауапкершілік пен жаза -
ның бұлтартпастығы қағидатына теріс 
әсер етті. Содан келіп қылмыстық қуда -
лау орбитасындағы адамға профи  лак-
тикалық әсер ету пәрменділігі де әлсі реді. 
Мәселен, ҚК-нің 65-бабы 1-б�             лігінің 
екінші б�лімі сотқа кор    руп            циялық 
қылмысты алғаш рет жа  са ған адамды, 
шынымен �кініп, айы бын мо    йындайтын 
болса, қыл мыс тық жауап   кершіліктен 
босатуға құқық береді. Бұл дегеніміз, 

Елімізді� сот ж�йесіні� негізгі 
�а�идаттары Конституция�а сәйкес 
ж�зеге асырылады. Ата За�ы мыз-
ды� негізінде ,аза�стан Рес пуб-
ликасында сот т5релігін тек сот 
�а на ж�зеге асырады.

Қазақ билерінің т�релік айту дәстүрі 
тәуелсіз Қазақстанның тарихында сот 
жүйесіндегі татуластыру рәсімдерімен 
жалғасты. Қазір соттар тараптардың та-
туласуы үшін шаралар қабылдайды, оларға 
дауды процестің барлық сатысында рет -
теуде жәрдемдеседі. ?зара келісімге келген 
тараптар татуласу келісімін, медиациялық 
немесе партисипативтік келісім жасап, 
дауды реттей алады. 

Бұл ретте Қызылорда облысының 
соттары да сот т�релігін тәуелсіз, бейтарап 
және әділетті жүзеге асыруды қамтамасыз 
ете отырып, адам құқықтарын қорғау, заң 
үстемдігін қамтамасыз ету бағытында 
жүйелі қызмет атқарып, азаматтардың 
сотқа деген сенімін арттыруға, халық ара-
сындағы дауласу деңгейін азайтуға �з 
үлесін қосып келеді. 

Бүгінде сот жүйесінде даулардың және 
құқықбұзушылықтардың кейбір санат -
тарын тараптардың татуласуымен аяқтауға 
мүмкіндіктер берілген. Мәселен, Қыл-
мыстық кодекстің 68-бабы татуласуға 
байланысты қылмыстық жауаптылықтан 
босатуға арналған. Онда қылмыстық теріс 
қылық немесе қазаға ұшыратумен бай-
ланысты емес онша ауыр емес немесе 
ауырлығы орташа қылмыс жасаған адам, 
егер ол жәбірленушімен, арыз берушімен 

татуласса, оның ішінде медиация тәр -
тібімен татуласса және келтiрiлген зиянды 
қалпына келтірсе, қылмыстық жауап-
тылықтан босатылуға жататыны к�р-
сетілген. 

Қазаға ұшыратумен немесе адамның 
денсаулығына ауыр зиян келтірумен 
байланысты емес ауыр қылмысты алғаш 
рет жасаған кәмелетке толмағандар, жүкті 
әйелдер, жас балалары бар әйелдер, жас 
балаларын жалғыз �зі тәрбиелеп отырған 
еркектер, елу сегіз жастағы және ол жастан 
асқан әйелдер, алпыс үш жастағы және ол 
жастан асқан еркектер, егер олар жәбір-
ленушімен, арыз берушімен татуласса, 
оның ішінде медиация тәртібімен татуласса 
және келтiрiлген зиянды қалпына келтірсе, 
қылмыстық жауаптылықтан босатылуы 
мүмкін.

Дегенмен де қылмыстық құқық бұ  -
зушылықтар бойынша кейбір санаттағы 
қылмыстық істерді тараптардың тату -
ласуымен аяқтау мүмкін емес. Атап айт-
қанда, азаптаулар, кәмелетке толма ған  -
дардың жыныстық тиіспеу  шілігіне қарсы 
қылмыстар, абайсызда адам �ліміне не екі 
және одан к�п адамның �ліміне алып кел-
ген қылмыс, сыбайлас жемқорлық қыл -
мыс, террористік қылмыс, экстре   мис   тік 
қылмыс, қылмыстық топ құрамында жа-
сал ған қылмыс жасаған адамдарға ме-
диация тәртібі қолда нылмайды.

Осы ретте статистикалық мәліметтерге 
тоқталып �тсем. Қылмыстық істер бо  -
йынша медиация рәсімі қолданылатын 
істердің санатында Қызылорда соттарында 
татуласумен аяқталатын істердің к�бей  -
генін байқаймыз. Былтыр Қызылорда 

соттарының �ндірісіне 1 148 қылмыстық 
іс түскен. Істердің түсуі алдыңғы жылмен 
салыстырғанда к�бейген. Барлығы 1 
141 қылмыстық іс 1 212 адамға қатысты 
аяқ  талса, осы істердің ішінде 17 адам сот 
үкімімен кінәлі деп таныла отырып, 
жазадан босатылған. Яғни, Қылмыстық 
кодекстің 68-бабы 1-б�лігіне бойынша сот 
үкіміне сәйкес жәбірленушімен татула-
суына және келтiрiлген зиянды қал пына 
келтіруіне байланысты қылмыстық жауап-
тылықтан босатылған.

Сонымен қатар қылмыстық істер 
бойынша 177 адамға қатысты 152 қыл-
мыстық іс қысқартылса, оның ішінде 147 іс 
тараптардың татуласуына байланысты 
қысқартылған. Мұның �зі, әрине к�ңіл 
қуантарлықтай нәтиже. Қылмыстық 
құқық бұзушылық орын алса да, азамат-
тардың �зара келісімге келіп, істі ымы-
рамен аяқтауға тырысқандары қуантады. 

Азаматтық істер бойынша статис -
тикалық мәліметтерге тоқталып кетсек, 
2023 жылы Қызылорда облысы соттарының 
�ндірісіне 21 670 талап қою түскен. 

Алдыңғы жылмен салыстырғанда, талап 
қоюдың түсу к�рсеткіші 3 213-ке немесе 
14,82%-ға к�бейген.

К�бею к�рсеткішінің басым б�лігін 
банктік келісімшарттар бойынша және 
нотариалдық іс-әрекеттерге шағым жасау 
санатындағы арыздар мен шағымдар 
құраған және бірнеше рет қайталанып 
түсіп отырған.

Былтыр Қызылорда облысының сот-
тарында барлығы 17 435 азаматтық іс аяқ-
талған. Оның ішінде татуласу рәсім  дерімен 
2 563 іс бойынша іс жүргізу тоқ татылған. 
Жекелей тоқталатын болсақ, татуласу 
келісімімен 77 іс, партисипативтік тәр -
тіппен 24 іс, медиация тәртібімен 2 324 іс 
аяқталған. 

Татуласу рәсімдерінің к�мегімен істерді 
аяқтау барысы әкімшілік істерде де 
нәтижелі жүзеге асып келеді. ?ткен жылы 
Қызылорда облысының соттарында 
әкімшілік істер бойынша 1 239 әкімшілік 
іс қарауға түскен. Бұл к�рсеткіш 2022 жыл-
мен салыстырғанда 50,2%-ға к�бейген. 
Істердің санаттары туралы айтсақ, жер 

дауы, сот орындаушыларының әрекетіне 
дау айту, мемлекеттік сатып алу, салық 
дауы, тұрғын үй даулары, еңбек дауы, 
мүлік  тік даулар, мемлекеттік қызмет сала-
 сындағы даулар, құқық қорғау саласындағы 
даулар әкімшілік соттардың қарауына жиі 
түседі. 

2023 жылы барлығы 1 137 әкімшілік іс 
аяқталған. Оның ішінде 295 іс татуласу 
рәсімдерімен аяқталған, 292 медиация, 
3 бітім келісімі бекітілген. Бұл барлық 
аяқталған істердің 25,9%-ын құрайды және 
республика бойынша орташа к�рсеткіштен 
жоғары. 2022 жылмен салыстырғанда, бұл 
к�рсеткіш үш есеге жуық артқан. 

Сонымен қатар былтыр 595 әкімшілік 
талап қою қайтарылған, оның ішінде 
295 әкімшілік талап тараптардың �зара 
бітімгершілікке келіп, дауды келісіммен 
аяқтау туралы ымыраға келуіне байланысты 
қайтарылған. 

Қазақ халқы ертеден с�зге тоқтай 
білген. Сол себептен болар, сот жүйесінде 
іске асырылып жатқан татуластыру шара-
 лары �зінің тиімділігін к�рсетуде. Бұл 
ретте халықты татуластыруға, дауларды 
азай туға Қызылорда облысының соттары 
ерекше үлестерін қосуда. 

Би-шешендеріміз ұлт бірлігін нығайту 
мәселелерін келелі жиындарда талқылап, 
халық арасындағы келіспеушіліктен 
туындайтын дауларды шешетін болған. 
Қызу айтыс-тартыстар ушығып кетер 
тұста, тоқсан ауыз с�здің тобықтай түйінін 
билер айтқан. Бүгінде билердің т�релік 
айту дәстүрі сот жүйесінде татуластыру 
рәсімдері арқылы жалғасын тауып, халық 
арасындағы дауды азайтуға септігін 
тигізуде деп сеніммен айта аламыз. 

�ділхади ШЫҒАМБАЕВ, 
Қызылорда облыстық сотының т�рағасы

ТАТУЛАСТЫРУ – ТАТУЛАСТЫРУ – 
ЕЛ БІРЛІГІНІҢ НЕГІЗІЕЛ БІРЛІГІНІҢ НЕГІЗІ

Жем�орларды за�мен жаза-
ла�анда аяушылы� болмау керек. 
Соны� ішінде м�лкін тәркілеу жа�ы 
елімізде әлсіз болып т:р. Осы 
кемшілік оларды� жазасын т�рлі 
жолдармен тез 5теп шы�ып, одан 
әрі шал�ып 5мір с�руіне м�мкіндік 
беріп отыр. Сарапшылар оны �а-
та�датуды� тиімді жолдарын :сы-
нады.

КЕШІРІМ БОЛМАУ КЕРЕККЕШІРІМ БОЛМАУ КЕРЕК

6 МӘСЕЛЕ

ЖЕМҚОРЛАРҒА ЖЕМҚОРЛАРҒА 

«Айыппұл салу немесе бас бостан  дығынан айыру жазасының тиімділігі жоғары 
деп айтуға болмайды. Мұндағы ең бір нәтижелі шара – конфискация болар еді. 
Бірақ коррупционерлер қылмыстық жолмен тапқан мүлкін шетелге тыға тын-
дықтан, мұндай жаза қолданыла бер мейді. Түрлі бағалаулар бойынша, тәуел -
сіздік жылдарында шетелге 165-450 мил        лиард доллар аралығында қаражат 

шығарылған. Қаржы министр    лігінің мәліметінше, біздің 30 мыңға жуық 
ше неуніктер �з активін шетелде жасырып отыр.

алдын ала жасырған жемқорлардың 
келтірген залалы �телмей қалады. Оған 
бір мысал, былтыр Қылмыстық кодекстің 
366-бабымен пара алғаны үшін 198 адам 
сотталған. Солардың тек 18-і ғана мүлкін 
тәркілеу түріндегі қосымша жазаға тар-
тылған. Сол сияқ  ты Қылмыстық ко-
декстің б�тен   нің се  ніп тапсырылған 
мүлкін ысырап ет   кені немесе жымқыр-
ғаны үшін жа уап кершілік қарастырылған 
189-бабы бойынша 517 адам сотталған 
болса, олардың тек 9-ының ғана мүлкі 
«кәм  пескеленген». Мұндай статис  тика 
коррупционерлерге қарсы кон  фис   кация 
жазасының қолданылмай   ты нын к�р-
сетеді.

тіпті ҚК 366-бап 4 б�лігіндегі 10 жылдан 
15 жылға дейін бас бос тандығынан айы ру 
жазасы қарасты  рылған ауыр немесе аса 
ауыр қылмысты жасаған адамды да 
соттамауға болады деген с�з. Сондай-ақ 
оның қылмыстық жолмен алған мүлкі де 
тәркіленуге жат пайды. Оған белгілі бір 
лауазым дарды атқару немесе белгілі бір 
қызметпен айналысу құқығынан �мір 
бойына айыру түріндегі жаза да қолда -
нылмайды. Мұн дай жағдай біздің 
елімізде болған. Мысалға, аталған баптар 
бойынша істі болған «Қорғас» ме-
кемесінің бұрынғы басшысы Васи      лий 
Ни мен сол іс бо йынша пара беру ге 
қ а т ы с қ а н  М . С а й   д у л л а е в а н ы ң 
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G к�рсеткіштер санының айтарлықтай 
аз екенін айғақ тап берді. Ең сорақысы,  
иммуно гло бу лин жетіс пеу шілігі 18-28 
жастар ара сында тым жо ғары деп жа-
зылған. Сол сияқты ден сау лық жағ-
дайына қатысты Арал ауда нын дағы 2022 
жылғы соңғы мәліметтерге тоқталсақ, 
аудан бойынша Псеркинсон ауруы – 32, 
эпилепсия – 62, ми қан айна лымы ның 
бұзылуы (инсульт) – 131 адамда кез-
десетіні белгілі болды. Сон дай-ақ бала-
лар мүгедектігі бойынша да к�рсеткіш 
к�ңіл к�ншітпейді. Қазір �ңір де балалар 
мүгедектігі – 328 деректі құраса, оның 
ішінде сусамыр (сахарный диабет) – 15, 
ойлау қабілетінің жетіспеу шілігі 
(умствен ная отсталость) – 32, жүйке 
аурулары – 115 адамға жеткен. Бұған 
қоса  ДЦП - 64, эпилепсия – 9, к�з ауруы 
– 18, құлақ ауруы – 14, туа бітті аномалия 
бойынша (врож ден ные аномалии (поро-
ки развития), де фор мации и хромосом-
ные нарушения) – 100 дерек тіркелген.  
Осыдан кейін онко логия лық дерттің 
деңгейін бағамдай беруге болады. Ең 
қиыны, елімізде әлі де денсаулық сақтау 
жүйесінде шешімін таппаған мә селе �те 
к�п», – деген ойын б�лісті қоғам бел-
сендісі Нұртуған Тұр жанов.

Қалай дегенде де, тұрғылықты халық 
талай тағдырды жалмап жатқан тажал-
мен күрес шараларын күшейту қажет деп 
есептейді. Бұл тұрғыда  қауіпті аурудың 
асқынуына  әкеп соқтырған аймақтың 
экологиялық ахуалы, оның ішінде Арал 
мен Байқоңыр проблемасы оңтайлы 
шешілуге тиіс екенін алға тартады. 

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

Бір �кініштісі, қатерлі ісік адамның 
жынысына және жас ерекшелігіне 
қарамайды. Жасы да, кәрісі де қауіпті 
індетке шалдығып, соңы қайғылы 
аяқталып жатқан жағдайлар азаяр емес. 

Мәліметке сәйкес, 2023 жылдың 12 
айының қорытындысы бойынша Сыр 
�ңірінде қатерлі ісікпен аурушаңдық 
к�рсеткіші ерлерге қарағанда әйелдер 
арасында 57,2 пайызға �скен. Ал дертке 
шалдыққан еңбекке жарамды адамдар-
дың үлесі 59,2 пайызды құрап отыр. Бұл 
жайында бізге Қызылорда облыстық 
он кология орталығының директоры 
Нұржамал Мырзағалиева жан-жақты 
түсіндіріп �тті.

«Онкологиялық емдеу мекемесі Қы-
зылорда облыстық медицина орталы-
ғының ғимаратында 22 жыл жұмыс 
істейді. Ол жерде бір палатада 8-10 ем-
делу шіге дейін жатып, ем алатын. Б�лім-
шелерде ыстық су қиындық туғызатын. 
Бертін келе орталықты �з алдына дербеc 
ғимаратқа к�шіруге шешім қабылданды. 
Сол кезден бастап, жаңа ғимараттың 
айналасын к�ркейту-к�галдандыру 
жұмыстары қолға алынды. Осылайша, 
ем алушылардың аурухана ауласында 
жасыл желектің саясында демалуына 
жағдай жасалды. Бір палатаға екі-үш 
емделушіден жатқызылады. Cр палатада 
жуынатын б�лмесі мен әжетханасы бар. 
Т�сек-жабдықтары да жаңартылды. Бір 
с�збен айтқанда, науқас жандарға бар-
лық жағдай жасалған» – дейді орталық 
директоры. 

Нұржамал Жұмағалиқызының ай-
туын ша, биыл �ңірде дертке шалдығу 
к�рсеткіші 2023 жылмен салыстырғанда 
9,7 пайызға �скені байқалады. Тек Сыр 
�ңірі ғана емес, дүниежүзі бойынша да 
бұл індет кең етек алып тұр. Дерекке 
сүйенсек, әлем бойынша үш індет, оның 
ішінде онкология, қан тамырлары ауруы 
және жазатайым оқиға салдарынан к�з 
жұму фактісі �ршіп барады екен. Соның 
ішінде онкологиялық дерттің белең алуы 
үлкен мәселеге айналып тұрғанын 
ақхалаттылар да жоққа шығармайды.

Қазір онкологиялық ауруға байла-
ныс ты үш түрлі скринг �ткізіліп тұ рады. 
Соның ішінде сүт безі, жатыр мойны, тік 
және тоқ ішек ауруларын ерте анықтау 
мақсатында жұмыстар жүргізіліп жат-
қанын алға тартады. Дәрігердің айтуын-
ша, бұл тұрғыда сүт безі ауруы 40 пен 70 
жас аралығынла әрбір екі жыл бойына 
зерделенеді. Ең бастысы, дертке душар 
болған адам дәрігердің нұсқауы мен ем 

алып, бел гіленген мерзімге дейін күтімде 
болса, ауруынан айығып кетуіне 
мүмкіндігі арта түседі. Dкінішке қарай, 
к�птеген адам толық ем алмай, ауруын 
одан бетер асқындырып алатын жағдай 
жиі болады. Сырқатын мейлінше ерте 
анықтаса, оның қаупі де азайды.  Дәрі-
гер лер пікірі осыны меңзейді.

«Қазір орталықта науқас жандардың 
сапалы ем алуына барлық жағдай 
қарастырылған. Дәрігерлер тапшылығы 
да рет-ретімен шешіліп келеді. Бұған 
дейін реанимотолог маманның жетіспеу-
шілігі болған. Алайда бұл дәрігер маман-
дардың да орнын толтырдық. Cлі де 
гематолог сынды бірнеше мамандық 
бойынша зәрулік бар. Мұны да шешу 
жолдары қарастырылып жатыр. Бұл 
дертке қарсы арнайы емханамыз да 
жұмыс істеп тұр. Дәрігерлер тапшылығы 
азайып, емдеу сапасының артуы нәти-
жесінде былтырдан бері дертке  шалдық-
қан науқастарды қабылдау к�рсеткіші 
артты. Яғни, науқас жандарды дер 
кезінде қабылдап, ем-домын тұрақты 
жүргізуге мүмкіндік кеңейді. Негізінен 
аты жаман қауіпті індеттен сақтанудың 
бірден-бір жолы – әрбір адамның 
салауатты �мір салтын ұстануы болып 
табылады. Бірінші кезекте, дұрыс 
тамақтану тәртібін сақтай отырып, 
қатерлі дерттен �з-�зін сақтай алады. 
Сырқаттың бастысы, халық дәрігерге 
үрке қарамай, кезең-кезеңімен толық 
тексеруден �тіп тұрған абзал. Бәрі де 
пациенттің ерте анықталу кезеңіне 
байланысты. Себебі ауру белгілерін 
неғұрлым ерте анықтасақ, қауіптің 
алдын алып, дертінен толық айығып 
кетуіне мүмкіндігі арта түседі еді», – деп 
орталық директоры дәрігерлік кеңесін 
білдірді.

Дәрігердің айтуынша, аурухананы 
қажетті құрал жабдықтармен қамтамасыз 
етуде де қиындық жоқ. Бұл тұрғыда 2023 
жылдың �зінде 300 млн теңгеден астам 
қаражатқа қажетті құрал-жабдық жет-
кізіл ген.  Дәрі-дәрмек қоры да мол. 

Ең қорқыныштысы сол, бүгінде 
онкологиялық аурудың жасару процесі 
жүріп жатқаны байқалады екен. Соның 
салдарынан балалар арасында да қатерлі 
ісікке шалдығу к�рсеткіштері бой к�р-
сете бастапты. Дәрігерлер де бұл пікірді 
жоққа шығармайды. 

Қауіпті індеттің Сыр �ңірінде �ршуін 
к�п жағдайда аймақтың экологиялық 

ахуалымен байланыстырып жатады. 
Cсіресе, тұрғылықты халық құрғаған 
Арал теңізінен к�терілген тұзды шаң, 
«Возрождение» аралындағы бактерио-
логия лық қалдықтар мен «Байқоңыр» 
ғарыш айлағындағы зымырандардың 
зардабы адамның денсаулығына орасан 
қауіп тудырып жатыр деген пікірде. 

«Қазір Сыр �ңірінің экологиялық 
ахуалы, оның ішінде Арал теңізі тағдыры 
мен Байқоңыр ғарыш айлағының зар-
дабы к�пті алаңдатып тұрғаны жасырын 
емес. Оның ішінде Байқоңырдан 
ұшатын зымырандар бірнеше мәрте 
құлап, т�бемізден улы гептиль жауды. 
Сол уақытта Ресей тарапынан да, Қазақ-
стан тарапынан да жерімізді гептиль 
қалдығынан тазарту жұмыстарын эко-
логтар  �з деңгейінде жүргізген жоқ. 
Со ның зардабын халық әлі күнге дейін 
тартып жүр. Ал Арал теңізінің аянышты 
тағдыры т�рткіл дүниеге аян. Cрдайым 
Арал теңізінің экологиялық ахуалын 
қозғағанда, Байқоңыр қасіретін де ұмыт 
қалдырмауымыз керек. Бүгінде бір ғана 
Байқоңыр қаласының �зінде қатерлі 
індетке шалдыққандар аз емес. Бұл 
аурумен емдейтін мекеме облыс орталы-
ғында орналасқан. Соның салдарынан 
аурухана т�сегіне жете алмай, үйінде к�з 
жұмған науқас жандар к�п. Соған орай 
әрбір дерт дендеп тұрған �ңірден ауру-
хана ашып, науқас жандардың уақытылы 
ем алуына жағдай жасалуы тиіс деп ой-
лаймын», – деп пікірін жет кізді Бай-
қоңыр қаласының тұрғыны Кеңшілік 
Күзембаев. 

Жергілікті жұртшылықтың пікіріне 
сәйкес, Сыр �ңірінің, оның ішінде эко-
логиялық ахуалы асқынған Арал маңы 
тұрғындарының денсаулық жағ дайы 
нашарлай түскені  компенсация түріндегі 

�азіргі �о�амда �атерлі ісік �аупі !ршіп барады. %сіресе, экологиялы� 
ахуалы ас�ын�ан Сыр !/ірінде онкологиялы� ауруларды/ к!рсеткіші о/ 
нәтиже бермей т9р.

ҮНДЕМЕС АУРУ 
ҮМІТТІ ҮЗІП ТҰР

к�мекпен �лшенбеуге тиіс. Бұл мәселені 
шешуде мемлекеттік деңгейдегі кешенді-
комиссиялық зерттеулер, ақысыз емдеу 
орталықтарын ашу, емдеу жұмыстарын 
дереу қолға алу қажеттілігі туындап 
тұрғанын алға тартады. 

«Тоқсаныншы жылдардың басында 
Арал �ңірінде болған экологиялық 
қасіретке байланысты арнайы заң қа-
был данды. Бұл Арал тағдырына жана-
шыр азаматтардың толассыз күресі нә-
ти жесінде қол жеткізілген жетістік еді. 
Бірақ бертін келе түрлі себеппен заң 
шеңберінде қаралған 70 пайызға шама-
лас жеңілдіктері алынып тасталды. Тек 
қар жылай компенсация к�леміндегі 
к�  мектер ғана қолжетімді болып қалды.  
Бұл Арал теңізінің тартылуынан туын-
даған экологиялық қасіретті  жеңілдеткен 
жоқ. Есесіне түрлі ауру-сырқау кең етек 
жайды. 2020 жылы «Арал маңы тұрғын-
дарының, гуморальды иммунитет 
к�рсеткіштеріне экологиялық дағдарыс-
тың әсер етуін» зерттеген Қарағанды 
мемлекеттік университеті Ішкі аурулар 
кафедрасы, ғалым мамандар Н.Ахме-
това, М.Газалиева, Л.Сексен ова, Д.Аб-
ди каликова, Г.Эбуова, Б.Кошкарбаева, 
О.Дедова, С.Мендибай, М.Бекмухам-
бетовалардың тұжырымы тіпті жаға 
ұстатады. Зерттеу нәтижесі Арал маңы 
аймағындағы әйел мен ер адамда әртүрлі 
жастағы E, M, A, G кластарының имму-
ноглобулиндерінің м�лшерін анықтауда 
айтарлықтай айырмашылық тардың бар 
екенін к�рсетті. Оның ішінде экология-
лық дағдарыс аймағындағы әйелде бар-
лық т�рт кластағы имму ногло булин-
дердің к�рсеткіштерінің т�мен екендігін, 
ал осы аймақтағы ерлерде Ig E, M және 

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА

Орал қаласында еріген қар суына ке-
ше лі-бері тоқтаусыз жауған жаңбыр суы 
қо сылып, халықты әбігерге салып жатыр. 
К�   шелерді су алып кеткені сондай жүру 
мүм кін емес. Ал коммуналдық мекеме қыз-
   меткерлері күшейтілген жұмыс ре жи міне 
к�шіп, күндіз-түні су сору жұ мыс та рын 
атқарып жатыр. Бірақ тоқтаусыз жау ған 
жауын шамаға қаратар емес. БҚО-да су 
тас қынынан зардап шеккендерге к�мек 
ре тінде жедел желі іске қосылды. 

– Су тасқынының алдын алу жұмыс-
та рына су соратын 70 техника жұмыл ды-
рыл ды. Бүгіннен бастап 100-ден астам 
тех    никаны тарту жоспарланған. Сондай-ақ 
108 қосымша техника жұмыс істеуде.            
18 мың құмды қапшықтар дайындалып, 
қа жетті жерлерге жеткізілуде. Орал қала-
сын да су тасқынының алдын алу бойынша 

қа лалық штаб 15 наурыздан бастап жұмыс 
істеуде. Қалалық штабтың жедел желісіне 
тұр ғындардан ауласын су басу туралы 249 
мекенжай бойынша 600-ге жуық �тініш 
түс ті. Dтініштер к�бінесе Зашаған, Дерк�л 
кент терінен, жеке тұрғын үй секторларынан 
түсуде, – деді Орал қаласы әкімінің орын-
басары Жандос Дүйсенғалиев.

Қаланы су алып кеткені сонша тұрғын-
дар жергілікті билікке �кпелі. Cлеуметтік 
же ліде «Жылда осы, неге бір әкім осы жағ-
дай дың алдын алмайды», «Су тасқынына 
дайын быз дегені қайда, үйімізді су басып 
жа тыр, неге суды уақытында сормайды», 
«Бұл Орал емес, Венеция ғой» деген сарын-
да ғы сыни жазбалар к�бейді. Тұрғындардың 
сы нына қала әкімінің орынбасары былай 
деп жауап берді. 

– Қаладағы арық жүйесіне қатысты 
сын к�п айтылады. Біз тұрғындардың бұл 
сы нын �те жақсы түсінеміз. Жылда қала-
да ғы арық жүйесін жаңалау және салу 

бойын ша жұмыстар атқарылып келеді. 
Мә селен, Дерк�л кентінде Сарыарқа ша-
ғы науданында Б.Майлин, Тақсай, А.Жұ-
ба нов және C.Қашаубаев к�шелері бойын-
ша ұзындығы 3,5 шақырым болатын арық 
жүйесі салынды. Зашаған кентінде Балауса 
шағынауданыда Жалаңт�с батыр, С.Рахи-
мов, А.Маметов, Е.Радлов к�шесінен Есет 
ба тыр к�шесіне дейін 1,3 шақырым бола-
тын арық жүйесі салынды. Сонымен қатар 
Са рытау шағынауданындағы С.Айт құлов-
пен А.Гужвин к�шелері қиылысында, 
Орал–Саратов тасжолы бойындағы «Ал-
тын дар» сауда үйі маңында диаметрі 1 000 
мм қосымша су �ткізгіш құбырлар салын-
ды, – деді қала әкімінің орынбасары Жан-
дос Асхатұлы. 

Кеше түске дейінгі ақпарат бойынша 
қа лада бірнеше үйге су басып кірген.  Қазір 
ма мандар нақты қанша үйге су кіргенін 
есеп теп жатыр.  Тоқтаусыз жауған жауын-
ның кесірінен қала бойынша 700-ден астам 
үй жарықсыз қалған. Жалпы, су тасқынына 
қауіп негізінен �зендерден келеді. Биылғы 
бол жам бойынша Жайық �зені қатты к�-
теріледі деп отыр мамандар.  Ал т�тен ше-
лік тер болса �зендердегі жағдайдың бақы-
лау да екенін айтты. 

– Облыс аумағындағы �зендердегі мұз-
дың еруі әзірге қалыпты. Судың к�терілу 
деңгейі де нормаға сәйкес. Қазір елдің 
оң түс тік аудандарында атап айтсақ, Б�кей 
Орда, Казталов, Жаңақала аудандарында 
қар түгелдей еріп болды. Қарат�бе, Сырым, 
Теректі, Бәйтерек аудандарында қар еруі 
жай жүруде. Солтүстік аудандардағы қар-
дың қалындығы 20 сантиметрге жеткен. 
Одан к�п қар жоқ, – деді БҚО Т�тен ше 
жағдайлардың алдын алу басқармасы ның 
бастығы Нұралы Мусиев. 

Орал қаласы әкімінің орынбасары 
Жан дос Дүйсенғалиев «әзірге т�тенше 
жағ дай жарияланбайды» деді. Қазір еріген 
қар суын сору жұмыстары белсенді жүріп 
жа тыр. Егер су тасқыны бола қалса, сая-
жай дағы халықты к�шіретін 20 шақты 
орын дайын дейді мамандар. Ал  синоп-
тик  тер болса, алда әлі екі күн жауын жауа-
ды деп болжап отыр. 

Айта кетейік, жалпы БҚО бойынша 147 
ел ді мекеннің суға кету қаупі бар. Олардың 
ішін де 30 шақты саяжай бар. Ал қала 
маңындағы саяжайларда 20 мыңнан астам 
адам тұрып жатыр. 

Батыс Қазақстан облысы

Б�О-да бірнеше ба�ытта�ы автожолды еріген �ар суы шайып кеткен. Ал 
облысты/ орталы�ы Орал �аласыны/ !зінде еріген �ар суына кеше т=н нен 
бастап жау�ан жа/быр суы �осылып, коммуналды� мекеме �ыз мет кер-
леріне дес бермей жатыр. Синоптиктер б9л жауын әлі екі к=н жауады деп 
болжауда. Орал �аласы Венеция секілді суды/ ор тасында �алатын т=рі бар. 
Айтпа�шы, �ызыл су бірнеше =йге де басып кір ген. Кешелі бері штаб�а 281 
!тініш келіп т=сіпті. 

ҚАРҒЫН СУДЫҢ ӘЛЕГІ

К�зі тірісінде антына адал бола 
біл ген жанды «аймақ медицинасының 
жа нашыры» атайтындар к�п еді. Ақ 
ха латына дақ түсірмеген Тәжібай Қа-
зы ұлы халықтың алғысы мен құрме-
ті не б�ленген жан болатын.

Пазылхаиров Тәжібай Қазыұлы 
1942 жылы 8 желтоқсанда Қызылорда 
об лысы Шиелі ауданы Сұлут�бе ауы-
лында дүниеге келген. 1959 жылы 
қа зір гі Мұстафа Шоқай ауылындағы 
қа зақ орта мектебін бітірген.

1959-1965 жылдары Алматы мем-
лекеттік медицина институтында 
Ем деу ісі мамандығы бойынша білім 
ал ды. Дәрігерлік қызметін 1965 жылы 
Қы зылорда қаласы №1 қалалық ем ха-
на да терапевт дәрігер болып бастаған. 
Со нымен қатар қалалық Денсаулық 
сақтау б�лімінде инспектор қызметін 
қо са атқарды. 1967-1980 жылдары 
жаңа дан ұйымдастырылған Қызыл ор-
да қалалық біріккен аурухана бас дә-
рігерінің емханалар бойынша орын  -
басары, 1980-1986 жылдары №1 қа ла-
лық к�псалалы емхананың бас дә рі-
гері, 1986-1994 жылдары Қызылорда 
қа лалық Денсаулық сақтау б�лімі 
мең герушісі, 1994-2005 жылдары Об-
лыс тық туберкулезге қарсы диспан-
сер дің бас дәрігері қызметтерін атқар-
ған.

Қалалық денсаулық сақтау б�лімі 
басшысы кезінде Т.Пазылхаировтың 
ұсынысымен және басшылығымен 
№1 емхана жаңа ғимаратқа к�шірілді.    
№2, №3, №6 емхана ғимараттары 
жаңа дан салынды. Балаларға меди ци-
налық к�мек к�рсетуді нығайтуда 
қа ла дағы №1, №2, №3, №4, №5, №6 
ем ханаларда балалар б�лімшелері, 
қа  ланың шет аймағы саналатын 
«Ком мунизм» аумағында №6 емха на-
ның филиалы салынып, онда балалар 
б� лімшесі, қала ішіндегі қазіргі «Мұ-
най шы» м�лтек ауданынан аймақтық-
дәрі герлік медпункт Балаларды емдеу 
жә не денсаулығын қалпына келтіру 
б� лім дері, халық медицина орталығы, 
күн дізгі емханалар, Сүлейменов к�-

ше сі бойындағы «Ардагерлер үйінің» 
1-қабатынан балаларға арналған жаңа 
типтегі стоматологиялық емхана 
ашыл  ды. Сонымен қатар 3 балалар сүт 
та ғамдарын дайындау асханасы, �н-
діріс орындарында 20-дан аса ме ди-
ци налық пункт іске қосылды.    

Кейінгі уақытта Туберкулезге қар-
сы күрес саласында еңбек еткен жыл-
дары қалалық туберкулезге қарсы 
кү рес диспансерінде туберкулездің 
ашық түрімен ауырып, емделуден бас 
тартқан науқастарды мәжбүрлеп ем-
деу б�лімі, туберкулездің муль ти ре-
зис    тенті түрімен ауыратын науқас тар-
ды емдейтін 40 т�сек орынды б� лім-
ше ні ашып, орталықтандырылған 
кли никалық-диагностикалық және 
бак териологиялық зертхана жұмыс 
прин циптерін жаңа талапқа сай ұйым-
дастырды. Туберкулезді анықтау, тір-
кеу және емдеудің жаңа ДОТС бағ дар-
ламасын енгізуде облыс к�лемінде 
ту бер кулезге қарсы күресу ісіне Тәжі-
бай Қазыұлының қосқан үлесі зор.

Табиғатынан �те қарапайым, 
ұйым дастырушылық қабілеті зор, 
істің к�зін білетін азаматтың артында 
�ш пес із, толымды тірлік қалды. Жат-
қан жері жайлы, иманы саламат бол-
ғай...

СЫР МЕДИЦИНАСЫНЫҢ 
ЖАНАШЫРЫ ЕДІ

Сыр медицинасыны/ дамуына с=белі =лес �ос�ан, �ызылорда 
облысына е/бек сі/ірген дәрігер, денсаулы� са�тау саласыны/ =здігі 
Тәжібай Пазылхаиров д=ниеден озды.
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ДУМАНДЫ 
«НАУРЫЗ БАЗАРЫ» 

AIQYN-LIVE

Биыл Астанада Наурыз тойы жа�а форматта тойланды. �ала 
т!р"ындары мен $она$тарына арнал"ан әрбір мерекелік ала�да киіз 
+йлер тігіліп, алтыба$андар орнатылды. 1лтты$ ойындар ойналып, 
хал$ымызды� әдет-"!рып, салт-дәст+ріне $атысты конкурстар 
!йымдастырылды.

ЭКСПО халықаралық к�рме орта-
лығында �ткен «Наурыз базары» шығыс 
жәрмеңкесі дүбірлі думанға толы бол-
ды. Таудың етегіндегі кең жайлаудағы 
қазақ ауылы іспетті безендірілген к�р-
ме алаңында еліміздің түпкір-түкпірі-
нен және к�рші мемлекеттерден келген 
шеберлердің қолынан шыққан түрлі 
бұйымдарының жәрмеңкесі �тті.

«ЭКСПО алаңындағы к�рме орта-
лығы ның іші ж ы лы, кел у ші лерге 
қолайлы барлық жағдай жасалған. 
'сіресе, балалардың асыр салып ойнап, 
уақытын к�ңі лді �ткізуі үшін арт 
бұрыштарды жасақтадық. Далада ең 
мықты аспаздар шығыс тағамдарының 
фестиваліне қатысып жатыр. Оннан 
астам елден келген қол�нер шеберлері 
«Наурыз базардың» к�рігін қыздырып, 
сән-салтанатын асырды. /збек станнан 
келген шеберлер керамикалық ыдыс-
тар, әзербай жандықтар к і лемдер, 
иран дық шеберлер қалайы мен мыстан 

жасалатын галамзани кәдесыйларын 
әкелді. Қала тұрғындары мен қонақтары 
жәрмеңкеден �здерін қызықтырған 
шетелдік бұйымдар және отандық фер-
мерлер �ндірген кәдесыйлар, азық-
түлік алуына болады. Сонымен қатар 
ұлт  тық спорт түрлернен жарыстар 
ұйым   дастырылды», – деді «Астана қа-
ла сының Инвестициялар және кәсіп-
керлікті дамыту басқармасы» мемле-
кет тік мекемесі басшысының орын-
басары Мақсат Жаңабаев.

Этностильдегі жәрмеңкеде отандық 
кәсіпкерлер әкелген �німдердің де түр-
түрі к�п екен. «Бір ауыл – бір �нім» деп 
аталған отандық �німдер жәрмең кесін-
де сабынның түрін сатып тұрған кәсіп-
кермен сұхбаттасқан едік. /зін Арсена 
Кушжанова деп таныстырған кәсіпкер 
жантақ және ешкі мен түйе сүтінен 
емдік қасиеті бар сабындар жасайтынын 
айтты. Экологиялық таза �німнің 
құрамында химиялық қоспалар жоқ.

– «Кушжанова Арсена «Aralorganik» 
СМ» ЖК �ндірісінде сегіз түрлі сабын 
шығып жатыр. Басында 11 түрлі сабын 
шығарғанбыз. Жантақ ш�бінен жасал-
ған сабын, �зіміз ойлап тапқан, автор-

лық �нім. Ал ешкі түйе сүтінен жасал-
ған сабындар дәстүрлі әдіспен жасала-
ды. Сабын түрлері құрамына қарай 
аллергияға, бактерияға қарсы, іріңді 
жараларды жазуға к�мектеседі, теріні 
ылғалдандырады. Үкіметтен субсидия 
қарастырылған. Қызылорда облысы 
Атамекен палатасы басшыларының 
қолдауымен «Бір ауыл – бір �нім» 
мемлекеттік жоба аясында жергілікті 
�німді �ндіруді қолға алдым. Қазір 
Қызылорда, Астана, Павлодар Алматы 
�ңірлерінен к�терме бағада алушылар 
к�п, – деді жеке кәсіпкер Арсена 
Уланова.

Жәрмеңкеде бұдан б�лек, �з �нім-
дерін, жұмыстарын таныстырып, сату-
ға қойған отандастар �те к�п. Біреуі 
қы мыз, саумалдан жасалған балмұз-
дағын ұсынса, тағы біреуі этностильдегі 
киімдердің, зергерлік бұйымдардың, 
керамика, металл, киіз және жібектен 
жасалған заттардың, кәдесыйлардың 

жаңа таңдаулы топтамаларының сау-
дасын қыздыра түскен.

К�рме алаңының іші мен сырты да 
Наурыз думанның к�ркін аша түскен 
�нерпаздардың ән-к ү йімен, әсем 
биімен �рнектеліп, к�пшілікке мере-
келік к�ңіл сыйласа, әріректе шығыс 
тағамдары фестивалі ұйымдас тыры-
лып, халық Наурыз дәмінен ауыз тиіп 
жатты. Ұлттық спорт түрлерінен бұқа-
ра лық жарыстар �ткізілді. Open space 
аймақтарында балалар сурет салу, қыш 
жасау �нері, қазақтың ұлттық аспап-
тарында ойнау, мүсіндеу секілді шығар-
машылық �нерлерін сынға салды. 

Ұйымдастырушылардың айтуын-
ша, «Наурыз базары» жәрмеңкесіне 90 
мыңнан астам адам қатысқан. Ел 
�ңірлерінің фермерлері азық-түлік 
жәрмеңкесінде 300 тоннадан астам 
�нім сатты, оның ішінде ет, к�к�ністер 
мен жемістер, бал және тағы да басқа 
�німдер бар. Жәрмеңкенің үш күнінде 
4,5 тонна палау, бір тонна наурыз к�же 
және 10 мың кебаб таяқшасы дайын-
далды. 

Тілекгүл ЕСД;УЛЕТ

/нім Маңғыстау облысында орналас-
қан AGARGAN ЖШС мен «Ғы лым 
қорының» бірлесе қаржыландыруының 
нәтижесінде �ндіріске шығарылатын 
болады.

«Софмайя» түйе сүтінен жасалатын 
жаңа сусынның авторы – Х.Досмұха-
медов атындағы Атырау университетінің 
профессоры, биология ғылымдарының 
докторы София Сағындықова. 

Адам ағзасына пайдалы дәрумендері 
мол �німнің қант диабеті дертіне шал-
дық қандарға шипасы зор. Сондай-ақ бұл 
– ана мен баланың �міріне қажетті та-
ғам дық қоректерді беретін органикалық 
сусын. Бұл �нім еліміздің батыс айма-
ғын дағы түйе шаруашылығымен айна-
лысатын қожалықтардың сүт �німдерін 
жаңа технологиямен �ңдеп, сақталу 
мерзімін ұзартып, ішкі-сыртқы нарыққа 
шығаруда бәсекеге қабілетті шырын 
болады деп күтілуде. 

Ғылым және жоғары білім министрі 
Саясат Нұрбектің айтуынша, жаңа �нім 
аталған министрлік пен «Ғылым қоры» 
арқылы ғылыми зерттеу нәтижесін ком-
мерцияландыру жобасы аясында грант 
иеленген. 

 «Бұл – ғылыми жаңалық 20 жылға 
жуық зертханалық ізденістерде пысық-
талған және қазақстандық, халықара лық 
конкурстарда талай рет жеңіске жеткен 
гранттық зерттеу жобасы. /ткен жылдың 
соңына қарай министрліктің Ғылым 
қоры, университет және жеке серіктестік 
арасында келісім-шарт жа сал ды. Жоба 
құны 403 миллион теңгеден астам қар-
жыны құрайды», – деді ми нистр. 

Ерекше �німнің авторы, биология 
ғылымдарының докторы София Сағын-
дықова сусынның қант диабетіне шал-
дық қан адамд арға пайдасы зор екенін 
айтты.

«Түйенің сүтінде қант пен лактоза 
бол майды. Сол себепті де ол организмге 
жақсы әсер етеді. К�птеген адамдардың 
иммунитеті т�мен. Сондықтан бұл �нім-
ді иммуномодулятор түрінде де қолда-
нуға болады. Антибиотик қабылдаған 
уақытта міндетті түрде пробиотик ішу 
керек. Ал пробиотик ретінде осы біздің 
сусынымызды қолдануға болады», – 
дейді ғалым. 

Ерекше �німнің авторы, биология 
ғылымдарының докторы София Сағын-
дықованың айтуынша, қазір �німді шы-

ғаруға дайындық жұмыстары басталып 
кеткен. «/німнің алғашқы үлгілері енді 
шыға бастайды. Ерекше сусын AGAR-
GAN зауытының 44-ші �німі болып 
нарық қа шығатын бола ды. 'рине, 
пробиотикалық �німдер нарықта бар. 
Бі рақ отандық �німдер аз. Шұбатқа 
қызылша шырынының қосылуында да 
үлкен мән бар. Қарапайым тілмен айқан-
да, қызылша адамның асқазанын босата-
ды. Ішек жолын тазалайды. Біздің �німі-
міздің құрамында фолий қышқылы, 
темір, С, В дәрумендері бар. Осылайша, 
�нім адам ағзасы шлактардан тазалаған-
нан кейін де дәрумендерді жақ сы сіңіруге 
ықпал етеді», – дейді София Сағындық-
ова. 

Ғалымның айтуынша, лаборатория-
лық жағдайда сынақтан сәтті �ткен 
�нім ді алғашқы болып оның анасы тұ-
тын ған. «Анам қант диабетімен ауырған 
болатын. Сол себепті ол кісі арнайы 
дие  таны ұстануға мәжбүр болды. Деген-

мен менің зертханалық жағдайда жасаған 
�німімнің анама әсері жақсы болды. 
/німді белгілі бір уақыт пайда лан ғаннан 
кейін қанындағы қант м�л шері кәдім-
гідей түсіп, оң �згерістер бол ды. Анам-
дағы жақсы нәтижелерді к�ріп-білгендер 
кейін қызығушылық таныта бастады. 
Бара-бара хабарласқан  а дам дарға 
рецептімен б�лісіп жүрдім», – дейді ол. 

Ал сусынды клиникалық тұрғыда 
сы   нақ тан �ткізу алдағы күндерге жос-
пар  лануда. Одан б�лек, сынақтар сана-
торий, профилакторийларда да жал ға-
сатын болады. 

София Сағындықованың айтуынша, 
қызылша шырынын тамақ рационына 
жиі қосу – организмді қант диабетінен 
сақ  тандырумен қатар, ағзадағы холес-
терин мен улы заттарды азайтуға мүм-
кіндік береді.

«Алайда қызылша шырынын табиғи 
күйінде ішу мүмкін емес. /йткені бұл 
шы рын дәмсіз келеді. Сол себептен оны 
шұбатқа қосудың тиімділігіне ғылыми 
тұр ғыдан зерттеу жүргізіп, түйін жаса-
дым. Шұбат пен қызылша шырыны бір-
бірінің құнарлылығын толықтырып, 
адам ағзасына сіңімділігі артады. Мақсат 
– экологиялық таза шұбат сусынын шы-
ғару. Шұбатты ұзақ мерзімге сақтаудың 
жолдары жайында да зерттеу леріміз бар», 
– дейді ғалым. 

Дәрігерлер 2050 жылға қарай қант 
диабетіне шалдыққандар саны әлемде 
миллиардтан асуы мүмкін деп болжайды. 
Оған себеп – адамдар арасында семіз-
діктің белең алуы. «Қант диабетімен 
ауыратындар – к�бінесе жастар», – дейді 
мамандар.

Мамандардың айтуынша, дұрыс 
тамақтанбау және фаст-фуд, тез дайын-
далатын тағамдар мен тәттілерді м�л-
шер ден тыс қолдану адам ағзасындағы 
к�мірсулардың к�беюіне әкеледі. 

«Қант диабетінің алдын алу үшін 
қандағы қантты бақылау керек. Егер ол 
к�терілсе, эндокринологпен байланы-
сып, қаралған дұрыс. Қажет жағдайда 
дәрігер дәрі-дәрмек тағайындайды. 
Олар ды дұрыс қабылдап, барлық ұсы-
ныс тарды орындаса аурудың күшеюіне 
жол бермеуге болады. Сондай-ақ тамақ-
тануды қадағалап, азық-түлік пирамида-
сының қарапайым ережелерін орындау 
маңызды», – дейді эндокринолог-дәрігер 
Анна Чичибабина.

Қазақстанда ғана емес, әлемнің же-
тек ші елдерінің ғылыми ортасына есімі 
жақсы таныс микробиолог ғалым Софья 
Сағындықова, осылайша қазақтың ұлт-
тық сусынының бірі – шұбаттың құна-
рын қызылша шырынымен байытып, 
ғылыми жаңалық ашып қана қоймай, 
экологиялық таза �німнің �ндіріске 
шығуына себепкер болып отыр. Бұл да 
болса, дені сау ұлт қалыптастыру жолын-
дағы отандық ғылымның үлкен қадамы.

Баян ЖАНҰЗАҚ

шипалы сусын 
Шұбаттан

ғаруға дайындық жұмыстары баста

Атыраулық 
ғалымның қант диабетіне шалдыққан 
науқастарға арналған шипалы сусыны өндіріске 
шығады.

Түйенің сүтінде қант 
пен лактоза бол майды. 

Сол себепті де ол 
организмге жақсы әсер 

етеді. К�птеген 
адамдардың иммунитеті 

т�мен. Сондықтан бұл 
�нім ді иммуномодулятор 

түрінде де қолда нуға 
болады. 


